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4 صفحه   قیمت:5000 تومان

مأموریت بزرگ
هدف از سفر شب گذشته گروسی به تهران چیست؟
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بازار  پسته ایران در بن بست
طی   روزهای گذشته اتحادیه اروپا با ارسال چند نامه به دولت 
ایران و خطاب به وزارت جهادکشــاورزی صادرکنندگان مواد 
غذایی ایران را به دلیل عدم رعایت استانداردهای این اتحادیه، 
تهدید به تحریم کرده است. با این حال فعالان این بخش ادعا 

می کنند این تهدیدها به علت رقیبی به نام آمریکاست!
ســازمان ایمنی مواد غذایی اروپا که وابســته به اتحادیه اروپا 
اســت، به طور مشــخص درباره پسته صادراتی ایران نکاتی را 
تذکر داده است. هشدارهایی که گفته می شود برای اولین بار 
نیست و این موضوع موجب نگرانی صادرکنندگان ایرانی شده 
است زیرا اگر این تهدیدات عملی شود، موجب از دست رفتن 
بازارهایی می شود که کشاورزان ایرانی سال ها برایشان زحمت 

کشــیده اند.بر اساس گزارش های سازمان ایمنی مواد غذایی 
اروپا اتحادیه اروپا قرار اســت در نشســت ۱۸ و ۱۹ ماه نوامبر 
یعنــی تا قبــل از ۱۰ آذرمــاه درباره محصــولات ایرانی که 
مهم ترینشان پسته است، تصمیم نهایی را بگیرد و اگر دولت 
اقدامی جدی نکند احتمال تحریم پسته ایران توسط اتحادیه 

اروپا بسیار زیاد است.
موضوع آلودگی پســته ایران به آفلاتوکسین موضوع جدیدی 
نیست. تحقیقات اولیه بر روی آفلاتوکسین در پسته در دهه 
۵۰ با پشــتیبانی شــرکت صادرات پسته ایران و توسط بخش 
باغبانی دانشگاه اصفهان انجام شد اما در همان زمان این مبحث 

رها شد و بررسی آن جزو خطوط قرمز قرار گرفت...

پشت پرده  تحریم صادرات پسته ایران؛

محمد ماهیدشتی
کارشناس بازار سرمایه 

وشن   موتور بورس ر
می شود؟

محمدعلی دستمالی
پژوهشگر

 سعید خلج
 کارشناس صنعت خودرو

وگان  و گر صنعت خودر
رسانه های تخریب گر

مردم چشم انتظار عملیاتی شدن وعده 
انتخابات آقای رئیس جمهور

متولی فیلترینگ کیست؟

احتمال کاهش قیمت خودرو با حضور 
ترامپ در کاخ سفید 

عدم اقبال خودروهای 
مونتاژی در بازار

ناترازی مسکن ۷ میلیون واحد 
را هم رد کرد

رئیس کل بانک مرکزی  خبر داد: 

کارت های بانکی ایرانی قابل 
استفاده در سیستم بانکی روسیه

پشت پرده  انحلال برخی 
صندوق های  بازنشستگی 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام:

۴۰ بند FATF در کشور 
در حال اجراست

بانک مرکزی در قضیه کنترل نرخ ارز و دلار خوب عمل کرد

یر اقتصاد: وز

آیت الله صادق آملی لاریجانی در جمع 
فعالان اقتصادی بخش خصوصی با بیان 

اینکه ما مسائلی شکلی در طرح 
موضوعات در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام داریم، اظهار کرد: یعنی این پرسش 

پیش می آید که آیا پس از دوره ای که از 
بررسی موضوعی گذشته است ما 

می توانیم دوباره آن را طرح کنیم یا نه؟
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 »موضع رســمی وزارت ارتباطات این اســت که 
محدودیت های فیلترینگ باید برداشــته شود و 
گشــایش اتفــاق بیفتــد. مــا در لایه های فنی 
گزارش هــای دقیقــی تهیه کرده ایم و در اختیار 
دولــت قــرار داده ایم. از اینجا به بعد، در دســت 
رئیس جمهور است و ایشان موضوع را به جد دنبال 
می کنــد.« ایــن بخشــی از جمــلات علیرضا 
عبداللهی نژاد، رئیس مرکز روابط عمومی وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات  است ...
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 حمید تهرانفر
 مدیرعامل اسبق  بانک کارآفرین

تولید قربانی
 وام های تکلیفی

43

مفاهیمی به دور از
 بهره وری و اثربخشی

4

شماره مجوز شورامرحلهموضوع مزایدهردیف
قیمت پایه مزایده 

به ازای هرماه اجاره 
بهاء)ریال(

میزان سپرده شرکت 
در مزایده)ریال(

۱
اجاره یک باب واحدتجاری به 

مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک قائم 
روبه روی پارک قائم پلاک ۴

اول

۱۳۲۱/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۱۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

۲
اجاره یک باب واحدتجاری به 

مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک قائم 
روبه روی پارک قائم پلاک ۵

اول

۱۳۲۱/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۱۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

۳
اجاره یک باب واحدتجاری به 

مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک قائم 
روبه روی پارک قائم پلاک ۶

اول

۱۳۲۱/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۱۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

۴
اجاره یک باب واحدتجاری به 

مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک قائم 
روبه روی پارک قائم پلاک ۷

اول

۱۳۲۱/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۱۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

۵
اجاره یک باب واحدتجاری سپهر یک 
به مساحت۳۲مترمربع واقع در خیابان 

سازمان تبلیغات اسلامی پلاک ۸۳
اول

۱۳۲۱/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۱۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰۶۰/۰۰۰/۰۰۰

۶
اجاره یک باب واحدتجاری اوقاف به 
مساحت۴۲مترمربع واقع درخیابان 

اوقاف،بالاترازاداره پست،روبه روی پلاک 
۷۸

اول

۱۳۲۱/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۱۱۱۵/۰۰۰/۰۰۰۶۹/۰۰۰/۰۰۰

۷

اجاره قسمتی از زمین ضلع جنوب 
چهاردیواری در تملک شهرداری به متراژ 
۱۰۰۰متر مربع واقع درخیابان فرهنگسرا 
روبه روی فرهنگ ۱۲ با کاربری درمانی 
جهت بهره برداری پاکینگ شبانه روزی

اول
۱۳۹۴/ش ب

۱۴۰۳/۰۸/۰۸
۱۷۰/۰۰۰/۰۰۰۱۰۲/۰۰۰/۰۰۰

پیمان شکرزاده - شهردار پاکدشت

این شــهرداری در نظر دارد به اســتناد ماده ۱۳آئین نامه مالی شهرداری ها موضوعات مشروح ذیل را از 
طریق برگزاری  مزایده عمومی در سامانه ستادایران به افراد حقیقی و حقوقی واجدالشرایط واگذار نماید.

آگهی مزایده عمومی

لذا از متقاضیان واجد الشرایط دعوت بعمل می آید ، جهت 
شــرکت در مزایده های مذکور مطابق شرح ذیل اقدام 

نمایند:
۱-نحوه دریافت اسناد مزایده : از درگاه سامانه تدارکات 
آدرس بــه  )ســتادایران(  دولــت   الکترونیکــی 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
 ۲- انتشار اسناد مزایده :  به صورت الکترونیکی از درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران (از تاریخ 

۱۴۰۳/۰۸/۱۷ به مدت ۱۰ روز قابل دریافت می باشد.
۳-آخرین مهلت ارســال و تحویل پیشنهادات و پاکات 
اسناد مزایده: بصورت الکترونیکی طبق تاریخ مندرج در 
سامانه ستادایران بارگذاری شود و فقط می بایست اصل 
ضمانتنامه یا فیش واریزی )میزان ســپرده شــرکت در 
مزایده ( تا پایان وقت اداری مطابق ابلاغ مندرج در سامانه 
ستاد ایران بصورت فیزیکی به واحد امور قراردادها  واقع 

در ساختمان مرکزی شهرداری پاکدشت تحویل شود.
۴-زمان و محل بازگشــایی پاکات اسناد  مزایده : مطابق 
تاریخ و ســاعت مندرج در سامانه ستاد در دفتر شهردار 
واقع در ساختمان مرکزی شهرداری پاکدشت می باشد.

۵- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار 
است.

۶- سپرده نفرات دوم و سوم پس از تنظیم قرارداد با برنده 
اول  مزایده مسترد خواهد شد.

۷- ســایر اطلاعات و جزئیات در متن اسناد  مزایده  در 
سامانه ستاد ایران موجود میباشد و جهت اطلاعات بیشتر 

با شماره تماس  
۲۸۴۲۵۷۲۲ - ۰۲۱ و ۰۲۱-۳۶۰۳۳۳۴۲-۵

تماس حاصل فرمائید.
تاریخ نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۸/۱۷  
تاریخ نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۸/۲۴  

نوبت دوم
ترامپ به دنبال چیست؟!

مدت زمان زیادی از پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری 2۰24 
آمریکا نگذشــته اســت با این حال، در همین دوره زمانی محدود نیز شــاهد انتشار 
سیلی از تحلیل و تفسیرها درباره رویکردها و جهت گیری های احتمالی دولت او 

مخصوصا در حوزه سیاست خارجی آمریکا بوده ایم. 
در این چهارچوب، تحلیلگران حوزه روابط بین الملل از کشــورهای مختلف ســعی 
دارند از اولویت های دولت ترامپ در عرصه مذکور رمزگشایی کنند و تا جای ممکن 
چشم اندازهایی روشن را در این رابطه ارائه کنند. بر اساس برخی شواهد و مواضع 
دونالد ترامپ به نظر می رسد که ورای تمامی مسائل، باید انتظار ظهور دو اولویت 

را در سیاست خارجی دولت وی داشته باشیم. 
اول اینکه ترامپ بر آن خواهد بود تا شــخصیت متفاوتی را از خود به عنوان رئیس 
جمهور آمریکا در عرصه سیاســت خارجی این کشــور به نمایش بگذارد. بعید است 
او بخواهد با رویکردها و شــخصیت جنجالی ســابق خود بار دیگر سیاست خارجی 
کشورش را رهبری کند. او خوب می داند آمریکایی ها خسته از مداخلات خارجی 
کشورشــان در جنگ های مختلف هســتند و در عین حال، دلیل اصلی آن ها برای 

رای دادن به او نیز تقویت وضعیت اقتصادی و رفاهی شان بوده است. 
درست به همین دلیل است که از یک سو بر اراده خود جهت پایان دادن به جنگ 

ها صحبت می کند و از ســوی دیگر، مانور گســترده ای را درباره بهبود وضعیت 
اقتصادی آمریکا و شــاخص های اقتصادی مختلف در این رابطه مطرح می ســازد. 
جدای از این ها، در رابطه با خاورمیانه نیز ترامپ و تیم متحدش به انحای مختلف 
سعی داشته اند، این پیام را برسانند که به دنبال تغییر نظام سیاسی در ایران نیستند 
و در عین حال، اخبار مختلفی در مورد تحمیل فشار از سوی آن ها به اسرائیل جهت 

خاتمه دادن به جنگ هایش علیه غزه و لبنان نیز منتشر شده است. 
مسائلی که همه و همه نشانه هایی از اراده ترامپ جهت نمایش چهره ای متفاوت 

از خود و عدم تکرار اشتباهات گذشته او هستند. 
نکته دوم اینکه اصلی ترین اولویت سیاست خارجی دولت ترامپ به اذعان بسیاری 
از تحلیلگران مســائل راهبردی، چین خواهد بود. از این رو، ترامپ به احتمال زیاد 
بر آن خواهد بود تا این کشور را به طرق مختلف تحت فشار قرار دهد. این بدان معنا 
نیست که دولت ترامپ علیه دیگر رقبای بین المللی آمریکا کاری نخواهد کرد. بلکه 

مساله اصلی این است که او عمده تمرکزش را بر چین خواهد گذاشت. 
دلیل این موضوع نیز روشــن اســت زیرا چین اصلی ترین تعقیب کننده آمریکا و 
مهمتریــن تهدیــد علیه موقعیت هژمونیک آن در عرصه بین المللی اســت. در این 
چهارچوب ترامپ عملا تضعیف چین را در راستای شعار مشهورش یعنی " عظمت 
و شکوه را بار دیگر به آمریکا بازگردان" ارزیابی می کند. از این رو، به نظر می رسد 
که در طی چهار سال آتی حضور ترامپ در قدرت، دولت وی به نحوی ویژه معطوف 

به تشدید فشارها علیه چین به ویژه در حوزه اقتصادی باشد.

یک عضو تیم کارگری شورای عالی کار مطرح کرد:
چالش »بودجه«  پیش روی افزایش دستمزد 

 جهش های متعدد تورمی و کاهش چشــمگیر نرخ رشــد اقتصادی در ۵ یا ۶ 
ســال گذشــته به صورت مداوم ادامه داشــت. این امر به ســرعت بر نرخ فقر و 
دیگر شــاخص های معیشــتی در کشــور اثر داشت. این امر چنان بر فقر مؤثر 
بود که شــاخص آن را به شــدت دگرگون کرد. در حالی که در ســال ۹۰ گفته 
می شــد ۱۹.۸ درصد از مردم زیر خط فقر بودند که در ســال گذشــته به بیش 
از ۳۰ درصد رســیده اســت. به زبانی دیگر در ابتدای دهه ۹۰ از هر ۵ ایرانی 
یک نفر جزو فقرا بود و در پایان آن دهه تقریباً به ازای هر سه ایرانی یک نفر 

فقیر محسوب می شدند.
علی خدایی، عضو تیم کارگری شورای عالی کار درباره چشم انداز مزدی سال 
آینــده گفــت: »با آمدن احمد می دری به وزارت کار انتظارات زیادی شــکل 
گرفت ولی چیزی که اکنون مشــاهده می کنیم مشــاهده همان روندی است 
که در دولتهای گذشــته )منهای دو ســال وزارت مرتضوی وزیر سابق( است. 
همان رویکرد و به اصطلاح فرمانی را مشــاهده می کنیم که وجود داشــت اما 

نتیجه آن ایجاد فاصله چشمگیر میان مزد و معیشت است.«
خدایــی افــزود: »این رویه یعنی اینکه همچنان در ســازمان برنامه و بودجه 
تصمیماتی در زمان تنظیم لایحه بودجه اخذ می شود که گرچه از نظر قانونی 
تأثیر ندارد ولی به طور خاص بر میزان افزایش مزد تاثیرگذار اســت. در واقع 
گرچه در بودجه پیشنهادی دولت و سازمان برنامه تنها میزان افزایش حقوق 
کارکنان خود را تعیین می کنند ولی اقدام آن ها فوراً بر میزان افزایش حداقل 

دستمزد طبقه کارگر هم تأثیر دارد.«
وی ادامه داد: »دولت بزرگترین کارفرما در کشور است و به همین دلیل و بر 
اساس این منفعت مستقیم خودش است که همیشه مانعی مهم برای افزایش 
حداقل دستمزدها می شود. الان از نظر دولت حتی اگر به مساله بنگریم این 
موضوع یعنی تفاوت در میزان افزایش نرخ حداقل دستمزد کارگران و حقوق 
کارمنــدان می توانــد به بی نظمی منجر شــود. با این حال راه برون رفت این 

نیست که سازمان برنامه یا وزارت اقتصاد برای همه تعیین تکلیف کنند.«
وی راه حل اصولی رفع این چالش را، آغاز جلســات تعیین حداقل دســتمزد 
ســال بعد، پیش از آماده ســازی لایحه بودجه دانســت چرا که با این روش 

ظرفیت چانه زنی بهتری برای نیروی کار و شورای عالی کار هم فراهم می شود.
خدایی با اشاره به حوادث مختلف کشور در سال ۱4۰۳ هشدار داد: »در سال 
جاری هنوز یک جلسه شورای عالی کار برگزار نشده است. این در حالی است 
که از ابتدای سال درخواستهای طبقه کارگر ارائه شد ولی به دلیل فوت آقای 
رییســی پیگیــری لازم صــورت نگرفت. اکنون چند ماهی اســت که دولت 
چهاردهم کشور را اداره می کند و انتظار می رفت که آقای می دری فعالانه تر 
عمل کند و لااقل جلســات شــورای عالی کار را برگزار کند. متاسفانه هنوز در 

سال جاری جلسه ای نداشته ایم.«
»بودجه« افزایش دســتمزد را دچار چالش می کند / خدایی: دوره مرتضوی، 

بدترین دوره وزارت کار بود
این کارشــناس روابط کار تاکید کرد: »تورم همچنان و با وجود تغییر دولت 
به روند فزاینده خود ادامه می دهد و تقریباً همه شــاخص های اساســی بیانگر 
تشدید مشکلات معیشتی هستند. هر چه زودتر جلسه شورای عالی کار برگزار 
شود، به سود وزارت کار هم خواهد بود. زیرا پس از تعیین تکلیف بودجه جا 
برای چانه زنی نمی ماند و همین موجب می شــود که جلســات شــورای عالی 

کار را لوث کند.«
وی درباره نگرانی ها نسبت به افزایش 2۰ درصدی حقوق کارمندان و احتمال 
تسری این نوع تصمیم گیری درباره حداقل دستمزد تصریح کرد: »این نگرانی 
جدی و واقعی است. اگر نه در مقام یک نماینده کارگری که حتی در جایگاه 
مشــاور هم بخواهم به دکتر می دری مشــورت بدهم، از او خواهم خواست که 
زودتر جلســات آغاز شــوند چرا که وقتی همه تصمیمات گرفته می شود دیگر 

دولت ذره ای انعطاف به خرج نخواهد داد.«
او گفت: »سالهای زیادی را شاهد بودم که وزیر کار واقعاً دوست داشت دستمزد 
افزایش بیشــتری داشــته باشــد ولی ناچار بود به سیاست کابینه تن دهد. به 
همین جهت هر چه زودتر جلسات برگزار شود، بار انتهای سال کاهش خواهد 
یافت و برای وزیر کار هم فرصت بیشــتری برای اتخاذ تصمیمات مناســب 
خواهد داشت. همچنین می توان با این اقدامات از تشریفاتی شدن سه جانبه 
گرایی هم جلوگیری کنیم.« خدایی دوره دو ســاله مرتضوی را دوره تیرگی 
دانســت و افزود: »در این دوران او فقط در پی این بود که تصمیماتی که از 
پیش گرفته شــده را اجرا کند. دوره ای که مشــابه آن را هرگز نه دیده بودم و 
نه حتی در مورد آن شنیده بودم. در این دو سال سه جانبه گرایی به بدترین 
شــکل کنار رفت و در تاریخ ثبت شــد که در جلســات شــورای عالی کار وزیر 

صراحتاً گفت یا مزد را امضا کنید یا می دهم مجلس تصویب کند!«

بیژن ایرانی
روزنامه نگار

امیرعباس آذرم وند
روزنامه نگار



۴۰ بند FATF در کشور در حال اجراست
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام:

آیــت الله صادق آملی لاریجانی در جمع فعالان اقتصادی بخش 
خصوصی با بیان اینکه ما مسائلی شکلی در طرح موضوعات در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام داریــم، اظهار کرد: یعنی این 
پرسش پیش می آید که آیا پس از دوره ای که از بررسی موضوعی 

گذشته است ما می توانیم دوباره آن را طرح کنیم یا نه؟
آملی لاریجانی یادآور شد: اف ای تی اف بیش از 4۰ مورد را شامل 
می شــود و یک قرارداد هم نیســت یک کار اقدام مشترک است. 
ما همه قوانین آن را نداریم و از 42 مورد 4۰ مورد آن در کشور 
در حال انجام است.رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور 
شد: آنان چهار قانون مادر از ما می خواستند که دو مورد داخلی 
شــد و دو مورد پالرمو و ســی اف تی داخلی نشــد. در این زمینه 
خودم کار کردم و با تصویب پالرمو موافق بودم. به دوســتان هم 
گفتــم. بــه لحاظ فنی معتقد بودم ما حق تحفظ داریم، چون به 
لحاظ کنوانسیون های بین المللی ما حق تحفظ می توانیم داشته 
باشــیم در جایی که مخالف ماهیت قرارداد نباشــد.وی تصریح 
کرد: به نظرم ما در پالرمو حق تحفظ می تونستیم داشته باشیم 

چون مواردی که می خواســتیم تحفظ کنیم مخالفتی نداشت، 
ولی در مورد ســی اف تی من خودم هم مقداری تأمل دارم چون 
عناوینی در آن هست که ممکن است نهادهای بین المللی علیه 
مــا بخواهنــد به کار ببرند که آن هم باید قابل حل باشــد.آملی 
لاریجانی ادامه داد: باید دســتگاه های دیگر مثل شــورای عالی 
امنیت ملی و دیگران روی آن کار کنند. به نظر من شدنی است، 

منتها به لحاظ شکلی اینکه مجمع الان می تواند ورود کند یا نه 
قابل بحث اســت.وی افزود: با آقای دکتر پزشــکیان هم صحبت 
اجمالی شده تا ببینیم راه برون رفت برای آن پیدا می شود یا نه. 
ولی نکته مهمی این اســت که FATF در فضای تحریم آنقدر 
اثرگذار است یا نه؟رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید 
کرد: حالا شما مسئله FATF را درست کنید، سوئیفت هم حل 
شــود، ولی وقتی دلار را برای شــما تحریم کنند چه چیزی را 
می خواهید نقل و انتقال بدهید؟ سوئیفت همان فضای بازشده 
برای نقل و انتقال اســت، ولی اگر ممنوع کنند، کما اینکه الان 
انجام داده اند با اینکه اصل تحریم ها برای حاکمیت و دولت بود. 
اما بخش خصوصی که همکاری با دولت می کند را معمولاً تحت 
فشار می برند و از مبداء تهدید و تطمیع شان می کنند و به آنان 

اجازه نمی دهند.
وی ادامــه داد: بحــث مهم الان در موضوع FATF، در بســتر 
تحریم مطرح اســت که آیا FATF می تواند در این بســتر به ما 

کمک چندانی کند یا نه؟

2

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

با توجه به آنکه 
فیلترینگ یکی از 
مهم ترین 
شعارهای مسعود 
پزشکیان در ایام 
انتخابات بود، 
برخی توقعات و 
انتظارات از رئیس 
دولت چهاردهم 
این بود که او پس 
از رسیدن به 
کرسی قوه مجریه 
با زدن یک دکمه 
می تواند به 
مسدودسازی ها 
پایان دهد. اما آیا 
این رئیس دولت 
است که بتواند 
فضای مجازی را 
فیلتر و یا رفع 
فیلتر کند؟ برای 
یافتن پاسخ به 
این سؤال، نگاهی 
اجمالی 
انداخته ایم به 
آنچه تحت عنوان 
فیلترینگ و 
ممنوعیت های 
فضای مجازی و 
محدودیت 
ارتباطات بین 
مردم در طی این 
سال ها اتفاق 
افتاده است.
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ایر گزارش
هدف از سفر شب گذشته گروسی به تهران چیست؟

مأموریت بزرگ

 رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی چهارشنبه شب 
به تهران سفر می کند تا پیگیری تعهداتی باشد که دولت سیزدهم برای 
همکاری با این نهاد متقبل شــد. این ســفر می تواند نقطه عزیمتی در 

همکاری دولت چهاردهم با این نهاد بین المللی باشد.
اگرچه ملاقات های رســمی که برنامه ریزی شــده، در هر دولتی برگزار 
می شود از جمله ملاقات با رییس جمهوری، رییس سازمان انرژی اتمی 
و وزیر امور خارجه که طبیعتاً برای آشــنایی گروســی با دیدگاه های 
ســکانداران دولت جدید مناســب اســت اما آنچه این ملاقات را مهم و 
متفاوت می کند این اســت که طی چه مکانیســمی می توان به نقطه 

شروعی برای آغاز همکاری رسید.
آژانس بین المللی انرژی اتمی روز یک شنبه بود که در اطلاعیه ای اعلام 
کرد »رافائل گروســی«، مدیرکل دیده بان هســته ای سازمان ملل روز 
چهارشــنبه به منظور دیدار با مقامات ارشــد جمهوری اسلامی ایران به 
تهران سفر خواهد کرد و درباره تمام جنبه های مربوط به بیانیه مشترک 
توافــق شــده بــا ایران در مارس 2۰2۳ بحث های فنی خواهد داشــت. 
دیدارهای او در تهران، مبتنی بر گفت وگوهای مدیرکل با »سید عباس 
عراقچی«، وزیر امور خارجه ایران در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل 
در ماه سپتامبر خواهد بود. رافائل گروسی نیز در این باره گفته: ضروری 
است که ما در اجرای بیانیه مشترک توافق شده با ایران در مارس 2۰2۳ 
پیشــرفت اساســی داشته باشیم. سفر من به تهران در این زمینه بسیار 

مهم خواهد بود.
گروســی اخیراً با »محمد اســلامی« رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در 
حاشیه شصت وهشتمین کنفرانس عمومی آژانس اتمی در وین ملاقات 
و با انتشار پیامی اعلام کرد که به زودی »برای دیدارهای مهم سیاسی 
و فنی« راهی تهران خواهد شد. همچنین دو هفته پیش با »کاظم غریب 
آبادی« معاون حقوقی و بین المللی وزیر امور خارجه کشورمان در وین 
دیدار و آن را یک ملاقات به موقع در آســتانه ســفرش به تهران توصیف 

کرد.
بازگشت به کدام توافق؟ ��

همه شواهد نشان می دهد که آژانس بین المللی انرژی اتمی هیچ امیدی 
به احیای برجام ندارد و مدت هاســت که دنبال پیگری وضعیت انرژی 
هســته ای ایــران مطابق تعهدات توافق 2۰۱۵ نیســت. چون ســطح 
غنی ســازی و میزان ذخایر و ... همگی از میزان تعهد در برجام بیشــتر 
شــده و در مقابــل بی عملی طرفین به ایــن توافق، ایران نیز تعهدی به 
اجرای مفاد توافق ندارد. اخیراً نیز گروسی یادآوری کرده که »مایلم از 
پزشــکیان بشــنوم که نظرش در مورد بازگشت به یک چهارچوب توافق 
چیســت؟ این می تواند در چهارچوب برجام باشــد اما با توجه به اینکه 
توانامندی های ایران خیلی زیادتر شــده اســت،  باید بســیار بسیار قوی 

باشد.«
اســفند ۱4۰۱ و به دنبال گزارش های متعدد آژانس در ابراز نگرانی از 
وضعیت پیشرفت برنامه هسته ای ایران فراتر از محدودیت های موجود 
در برجام، ایران و آژانس در توافق با دولت ســیزدهم به تفاهمی دســت 
یافتنــد که نوعی مســکن برای التیام وضعیــت حاد آن زمان بود. بیانیه 
مشــترک 4 مارس 2۰2۳ به دنبال توافقی بود برای حل و فصل مســائل 
باقی مانــده بیــن ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی. آن زمان با توجه 
به درجریان بودن مذاکرات احیای برجام می شــد انتظار داشــت که این 
تفاهم به روند احیای برجام کمک کند اما این طور نشــد. نه مذاکرات 
احیای برجام به نتیجه رسید و نه تفاهم ایران و آژانس به شکل درستی 

انجام شد.
بیانیه مشترک ایران و آژانس در اسفند ۱4۰۱ )4 مارس 2۰2۳( شامل 

نکات زیر بود:
»-تعاملات بین آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران با روحیه همکاری 
و بــا رعایــت کامل صلاحیت های آژانــس و حقوق و تعهدات جمهوری 
اسلامی ایران بر اساس موافقتنامه پادمان جامع صورت خواهد پذیرفت.

- در خصوص مســائل پادمانی باقی مانده مربوط به ســه مکان، ایران 
آمادگی خود را برای ادامه همکاری و ارائه اطلاعات و دسترسی بیشتر 

به منظور رسیدگی به آن را اعلام کرد.
- ایران به صورت داوطلبانه به آژانس اجازه می دهد تا چنانچه مقتضی 
باشد فعالیت های راستی آزمایی و نظارت بیشتر را اجرا کند. روش اجرای 
آن طی یک نشســت فنی که به زودی در تهران برگزار می شــود، میان 

دو طرف مورد توافق قرار خواهد گرفت.«
بعــد از ایــن توافــق برخی از تجهیزات نظارتی که بر اســاس برجام در 
محل هایی قرار داده شــده بودند و در چهارچوب کاهش همکاری های 
ایران با آژانس و قانون راهبردی برچیده شــده بود، دوباره نصب شــد. 
تجهیزاتــی شــامل نصــب تجهیزات نظارت بر غنی ســازی در خطوط 
سانتریفیوژهای غنی سازی اورانیوم تا ۶۰ درصد در نطنز و فردو،  همچنین 
تجهیزات نظارتی اضافه شــده شــامل دوربین های نظارتی در سایتی در 

اصفهان که در آن قطعات سانتریفیوژ ساخته می شود.
در مورد دو مکان از مکان های مورد پرسش آژانس که آنها مدعی یافتن 
ذرات اورانیوم تا غنای ۸۳ درصد در آن هســتند نیز توافق شــد که در 
چهارچــوب موضوعــات پادمانــی برای آژانس حل و فصل شــود. اما تا 
اردیبهشــت ۱4۰۳ نیــز آژانس هم چنان بــرای موافقت ایران با نصب 
تجهیزات نظارتی بیشتر و حل موضوع 2 مکان دیگر منتظر پاسخ ایران 

بود.
ابهام آژانس در مورد دلایل یافت ذرات اورانیوم با منشــاء انســانی در دو 
مرکز واقع در ورامین و تورقوزآباد در جنوب تهران اســت. پاســخ ایران 
این اســت که به آژانس در این باره پاســخ داده و »موضوع خاتمه یافته« 

است.
سفر قبلی گروسی به ایران به اردیبهشت ۱4۰۳ باز می گردد و پیش از 
حادثه ای که برای رییس دولت سیزدهم رخ داد. در آن سفر نیز رافائل 
گروســی بــه اصفهــان رفت و همچنان تاکیــد دو طرف این بود که قرار 
نیســت ســند توافق تازه ای بین ایران و آژانس امضا شود. گروسی گفت 
که پیشنهادی شامل گام های عملیاتی به ایران داده است و نمایندگان 

ایران و آژانس »در حال تعریف این گام های دو طرفه هستند.«
به نظر می رسد سفر پیش روی گروسی به تهران در راستای تفاهم سال 
۱4۰۱ باشــد که در زمان دولت ســیزدهم حاصل شــد و اکنون دولت 
چهاردهم به ریاست مسعود پزشکیان مسئولیت پیشبرد آن را برعهده 
دارد. تجربــه دو دهــه همکاری ایران و آژانس نشــان داده که کار با این 
نهاد به شدت تحت تأثیر فضای سیاسی حاکم بر سیاست خارجی ایران 

است.

متولی 
فیلترینگ 
کیست؟

مردم چشم انتظار عملیاتی شدن 
وعده انتخابات آقای رئیس جمهور

 

»موضــع رســمی وزارت ارتباطــات این اســت که 
محدودیت های فیلترینگ باید برداشته شود و گشایش 
اتفــاق بیفتد. ما در لایه های فنی گزارش های دقیقی 
تهیه کرده ایم و در اختیار دولت قرار داده ایم. از اینجا 
به بعد، در دســت رئیس جمهور است و ایشان موضوع 
را به جد دنبال می کند.« این بخشی از جملات علیرضا 
عبداللهی نــژاد، رئیــس مرکز روابــط عمومی وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات، در نشســت ویژه 
کارزارهــای رفع فیلترینگ اســت و به نوعی مواضع 
رســمی وزارت ارتباطات درباره رفع محدودیت های 

فضای مجازی است.
برخی تحلیل ها بر این است که وزارت ارتباطات با این 
مواضعــی کــه اتخاذ کرده به نوعــی از این ماجرا رفع 
تکلیف کند اما خبرهایی که در چند روز گذشــته از 
گوشه و کنار دنیای سیاست به گوش می رسد، حکایت 
از آن دارد که شــمارش معکوس برای برداشــته شدن 
فیلترینگ از سوی دولت فعال شده است. چنانچه علی 
ربیعی، دســتیار اجتماعی رئیس جمهور در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »به رغم مقاومت های زیاد با 
توافق ســازی، قدم های موثری نیز در رفع فیلترینگ 
برداشــته شده اســت که به زودی شاهد آن خواهیم 

بود.«
مخالفت اعضای شــورایعالی فضــای مجازی با  ��

فیلترینگ؟
امــا با وجــود تلاش های دولــت چهاردهم برای رفع 
فیلترینگ، سهم آنان در میان 2۸ نفر اعضای شورای 
عالی فضای مجازی، فقط ۸ رأی است؛ مسعود پزشکیان 
)رئیــس جمهور(، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، وزیر علوم و تحقیقات 
و فناوری، وزیر آموزش و پرورش، وزیر اطلاعات، وزیر 

دفاع و معاون علمی و فناوری رئیس جمهور.
با این حال برخی از چهره های مهم سیاسی مانند علی 
لاریجانی و برخی از اعضای شورای عالی فضای مجازی 
چون محمد ســرافراز و عزت الله ضرغامی هم علاوه بر 
مخالفت با فیلترینگ، از پیدا شدن راه حل در این شورا 
بــرای رفــع فیلترینگ خبر دادند و به نظر می رســد 
چهره های چون ضرغامی و سرافراز در بزنگاه های رأی 
گیــری برای رفع فیلترینگ می توانند به کمک دولت 

بیایند.
 علی لاریجانی، رئیس سه دوره مجلس شورای اسلامی 
که در گفت وگویی که در چند روز گذشته با خبرگزاری 
خبرآنلاین داشته، از دیدارش با دبیر شورایعالی فضای 
مجــازی روایــت کرد و گفت: »مشــکل عمده ای که 
متدینین در مورد فیلترینگ دارند این است که تصاویر 
مســتهجن در فضای مجازی وجود دارد. ایشان )دبیر 
شورای عالی فضای مجازی( گفت راه حل هایی است. 
به هرحال عقاید مختلفی وجود دارد. مهم این اســت 

که از فضای مجازی درست استفاده شود.«
لاریجانی همچنین به خبرگزاری خبرآنلاین گفت که؛ 
»دبیر شورای عالی فضای مجازی راه حل هایی داشت 
و گفت دولت تصمیم می گیرد که هم نگرانی متدینین 
رفع شود و هم فضا باز شود تا راحت بتوان کسب و کار 

را راه انداخت.«
محمد ســرافراز، عضو شورای عالی فضای مجازی هم 
کــه از مخالفــان فیلترینگ اســت، بــه خبرگزاری 
خبرآنلاین گفت: »ذهن و فکر مسئولین ما این است 
کــه فیلترینــگ اینترنت موجود را برطرف کنیم یا نه. 
یک عده ای محکم ایستاده اند که نه آقا! باید فیلترینگ 
را محکم ادامه اش بدهیم و اصلًا نباید دســت بزنیم و 
در مقابل عده زیادی از مردم و عده ای از آدم های دلسوز 
دیگر و صاحب نظران می گویند فیلترینگ را بردارید. 
یعنی این فیلترینگ نه تنها باعث نشد آن شبکه های 
اجتماعی که می خواســتند ببندند، بسته شوند، بلکه 
بعد از یک دوره ای مخاطبان شــان خیلی هم بیشــتر 
شــده و فقط هزینه های جاری مردم را دو برابر کرده 

است.«
عزت الله ضرغامی، رئیس اسبق سازمان صدا و سیما و 
عضو شــورای عالی فضای مجازی که از فعالان جدی 
در پلتفرم های تلگرام، اینســتاگرام و توئیتر اســت در 
چند روزگذشته با انتقاد از کاسبی فیلترشکن ها بیان 
کرد: »من چون عضو شورای عالی فضای مجازی هستم 
نظراتم را کاملًا صریح و روشــن در جلســات مطرح 
می کنم که معمولاً هم اثرگذار است. امروز دیگر فیلتری 
وجود ندارد فقط گرفتار فیلترشــکن هایی هستیم که 

یک کاسبی جدی را به راه انداخته اند.«
ضرغامی که با رادیو تهران گفت وگو می کرد، زمانی که 
مجری از او پرسید که آیا وضعیت در این زمینه تغییر 
خواهد کرد گفت: »اتفاقات در مملکت حتماً با مطالبات 
بــه حقــی که مردم دارند به موقع و به درســتی انجام 

خواهد شد.«
از ســوی دیگــر، با توجه به آنکــه فیلترینگ یکی از 
مهم ترین شعارهای مسعود پزشکیان در ایام انتخابات 
بود، برخی توقعات و انتظارات از رئیس دولت چهاردهم 
این بود که او پس از رســیدن به کرســی قوه مجریه با 
زدن یک دکمه می تواند به مسدودسازی ها پایان دهد. 
اما آیا این رئیس دولت است که بتواند فضای مجازی 
را فیلتر و یا رفع فیلتر کند؟ برای یافتن پاســخ به این 
سؤال، نگاهی اجمالی انداخته ایم به آنچه تحت عنوان 
فیلترینگ و ممنوعیت های فضای مجازی و محدودیت 
ارتباطات بین مردم در طی این ســال ها اتفاق افتاده 

است.
کارگروهی که دستور فیلترینگ می دهد ��

اولین دوره مسدودســازی اینترنت، دست کم به طور 
جدی و سراسری در زمان محمود احمدی نژاد شروع 
شــد. همان زمانی که اســتفاده از اینترنت از طریق 
کامپیوترهای خانگی، کم کم فراگیر شده بود و دولت 
نهم را به تکاپوی محدود کردن آن واداشت. نشانه های 
این مسئله از سال ۱۳۸۷ آغاز شد و فیلترینگ در حالی 
صورت گرفت که شرایط کشور آرام بود و بحرانی برای 

بهانه فیتلرشدن تا آن لحظه وجود نداشت.
کمی بعد همزمان با اعتراضات بعد از انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۸۸ فیلترینگ به اوج رسید و در حالی 
که دسترسی به فیلترشکن ها مانند امروز فراگیر نبود، 
پلتفرم هایی مانند فیسبوک و توئیتر )ایکس( دیگر در 
دسترس بسیاری از مردم نبود. بررسی ها نشان می دهد 
که فیلترینگ توئیتر و فیسبوک توسط کارگروه تعیین 
مصادیق مجرمانه انجام شــده اســت. آن زمان حتی 
دسترســی به سرویس پیامکی خطوط ارتباطی تلفن 
همراه نیز از روز قبل از برگزاری انتخابات قطع شــد و 
چندین هفته طول کشــید. خود خطوط تلفن همراه 
نیز در هنگام اعتراضات بارها قطع شد و مسدودسازی 
شبکه های مجازی روند سریع تری به خود گرفت. یاهو 
مســنجر، جی تاک و وردپرس از جمله قربانیان بودند 

که جی تاک و وردپرس بعدها رفع فیلتر شدند.
کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه در ســال ۸۸ در پی 
تصویــب قانــون جرائم رایانه ای در مجلس شــورای 
اسلامی و تأیید آن توسط شورای نگهبان، بنیان گذاری 
شــد و مســئولیت نظارت بر فضای مجازی و پالایش 
تارنماهــای حاوی محتوای مجرمانه و رســیدگی به 
شــکایات مردمی را به عهده دارد. دادستان کل کشور 
)رئیس کارگروه(، وزیر ارتباطات یا نمایندهٔ وی، وزیر 

فرهنگ و ارشــاد اســلامی یا نمایندهٔ وی، وزیر علوم یا 
نماینــدهٔ وی، وزیــر آموزش و پرورش یا نمایندهٔ وی، 
وزیر دادگستری یا نمایندهٔ وی، وزیر اطلاعات یا نمایندهٔ 
وی، رئیس سازمان صدا و سیما یا نمایندهٔ وی، فرمانده 
کل انتظامــی، یــک نفر خبــره در فناوری اطلاعات و 
ارتباطات به انتخاب کمیسیون صنایع و معادن مجلس، 
یک نفر از نمایندگان عضو کمیسیون قضائی و حقوقی 
به انتخاب این کمیســیون به تأیید و رئیس ســازمان 
تبلیغــات اســلامی اعضای این کارگروه را تشــکیل 

می دهند.
همچنین یوتیوب هم از دیگر پلتفرم هایی که در ایران 
به صورت دوره ای فیلتر می شد اما در سال ۱۳۸۸ هم 
این پلتفرم با دستور قوه قضائیه به دلیل پخش فیلم های 
نامناسب و مستجهن برای همیشه فیلتر شد. هر چند 
که در سال های اخیر زمزمه شده بود که یوتیوب برای 
دانشجویان رفع فیلتر خواهد شد اما این اتفاق رخ نداد 
و هنوز برای اســتفاده از این پلتفرم باید از فیلترشکن 

استفاده شود.
از سوی دیگر، نکته قابل توجه در سال ۸۸ این بود که 
نه تنها اینترنت با اختلال و محدودیت شــدید مواجه 
شد و موج فیلترینگ دسترسی به شبکه های مجازی 
را قطع کرد، و نه تنها آنتن دهی موبایل ها با مشکلات 
جدی مواجه شد و در مواقع زیادی به طور کلی قطع 
می شــد، بلکه سیاست فیلترینگ بر روی پیامک ها یا 
همان اس ام اس های تلفن همراه اعمال شد و پیام های 
حاوی برخی کلمه ها و عبارات ارسال نمی شدند یا در 
ظاهر ارسال می شدند، اما هرگز به مقصد نمی رسیدند.

روحانی دستور فیلترینگ نداد اما... ��
اگر چه دولت روحانی با شــعار اینترنت باز و افزایش 
پهنای باند روی کار آمد و در زمان او اینترنت در ایران 
توسعه قابل توجهی یافت و همزمان با گسترده تر شدن 
اســتفاده از پلتفرم های به روز، در ایران نیز تحولی در 
استفاده از فضای مجازی برای مردم ایجاد شد. هر چند 
که روحانی را باید از مخالفان جدی فیلترینگ دانست 
و حتی در سال ۹2 نیز شعار می داد: »فضا باز شود، به 
ضرر کســی نخواهد بود؛ فضای دانشگاه، فضای شهر، 
فضای کشور، فضای رسانه مجازی و فضای اینترنت را 
آن قدر امنیتی نکنیم.« و یک بار هم در دولت دوازدهم 
با لحنی محکم وعده داده بود که دست او و دولتمردانش 
به ویژه محمد جواد آذری جهرمی، وزیر جوان ارتباطات 
روی دکمــه فیلترینگ نمی رود، اما باز هم داســتان 

فیلترینگ ادامه داشت.
مهم ترین پلتفرمی که در دولت های روحانی فیلتر شد، 
تلگرام است. تلگرامی که به خاطر سرعت بالا و گردش 
آزاد اطلاعات و ســهولت اســتفاده از آن، مورد علاقه 
مردم قرار گرفت و مورد غضب مخالفان. این اپلیکیشن 
ابتدا در اعتراضات دی ماه سال ۹۶، بدون دخالت دولت 
دوازدهم فیلتر شــد و کمی بعد از آن رفع فیلتر شــد. 
روحانــی در ۱4 فروردیــن ســال ۹۷ در واکنــش به 
فیلترینــگ گفته بود: »کام مردم را با اینگونه حرف ها 
تلخ نکنید، در فضای بحران بیکاری تیشــه به ریشــه 
اشــتغال نزنید.« اما علی رغم اظهارات و وعده صریح 

رئیس جمهور وقت، در اردیبهشت سال ۹۷، با دستور 
بیژن قاســم زاده، قاضی و بازپرس ســابق دادســرای 
فرهنگ و رسانه ایران مهر فیلترینگ بر تلگرام زده شد.

البته که مدتی بعد قاسم زاده بازداشت شد و نهایتاً »به 
جرم تأثیر دادن نفوذ افراد و همچنین دریافت رشــوه 
بــه انفصال دائم از خدمات دولتی و ۱۰ ســال حبس 
تعزیری و ضبط مال ناشــی از ارتشــا و جزای نقدی 
محکوم شد« و سال ۱4۰۰ اعلام شد پرونده همچنان 

در جریان اعاده دادرسی قرار دارد.
ســیگنال، وایبر، لاین و تانگو هم از دیگر پلتفرم هایی 
بودنــد کــه در دوران دولــت روحانــی روحانی مهر 
فیلترینگ بر آنان زده شد. عبدالصمد خرم آبادی، دبیر 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه در دی ماه 
سال ۹2 گفته بود: »فیلتر شدن نرم افزارهای خارجی 
مشابه WE chat هم در دستور کار کارگروه است. 
 Tango، viber( فیلتــر شــدن نرم افزارهــای
Coco،Whats app( تانگــو، وایبر، واتس آپ و 
کوکو در دســتور کارگروه بوده و هنوز هم از دســتور 

خارج نشده اند.«
ماجرای فیلتر شــدن اپلیکیشن سیگنال به سال ۹۵ 
برمی گردد؛ که خرم آبادی در آن ســال، در نامه ای به 
شــرکت ارتباطات زیرســاخت دستور فیلتر چندین 
اپلیکیشن پیام رسان را داده بود که سیگنال نیز یکی 

از همین پیام رسان ها بوده است.
چه کسی دستور فیلترینگ اینستاگرام را داد؟ ��

هنــوز حرف هــای ابراهیم رئیســی در مناظره های 
انتخاباتــی ۱4۰۰ کــه از فیلترینــگ انتقاد می کرد و 
می گفــت: »خــود من در فضای مجازی هســتم و دو 
میلیون فالوور دارم و خیلی از مســائل از این طریق به 
من می رسد«، از یادها نرفته بود و انتظارها بر گشایش 
مسدودیت تلگرام بود که در جریان اعتراضات سراسری 
۱4۰۱، واتس آپ و اینستاگرام و چند پلتفرم و وبسایت 
دیگر از دســترس آزاد کاربران خارج شــد. کار البته به 
گرفتن چند قربانی جدید محدود نشد و محدودیت ها 
در آن سال به اختلال شدید اینترنت، قطعی های مکرر 
و تبدیل شدن اینترنت به یک بازیچه رسید؛ بازیچه ای 
که بالا و پایین کردن آن معیشت چند میلیون نفر را 
به مخاطره انداخت و حتی به ســمت ایجاد اینترنت 

طبقاتی رفت.
اما عیسی زارع پور که سکانداری وزارت ارتباطات را در 
اختیار داشت، بارها از ارائه پاسخ صریح و روشن درباره 
فیلترینــگ و رفــع آن فــرار کرده و بــه گفتن جمله 
»فیلترینــگ در حــوزه اختیــارات وزارت ارتباطات 
نیست« بسنده کرد. او همچنین بارها از افزایش سرعت 
اینترنت گفته بود در حالی که در عمل سرعت آن هر 

روز کاهش پیدا می کرد.
زارع پور همچنین در ســال ۱4۰۱، متولی دســتور 
فیلترینگ اینستاگرام را شورایعالی امنیت ملی خوانده 
و گفته بود: »مصوبه فیلتر شــدن اینستاگرام و تلگرام 
ربطــی بــه وزارت ارتباطات یا حتــی دولت ندارد این 
تصمیمی اســت که در دبیرخانه شورای عالی امنیت 

ملی با حضور سران سه قوه گرفته شده است.«

نیلوفر مولایی
روزنامه نگار

ترامپ در بیانیه ای مدعی شد که راتکلیف »مبارزی نترس در دفاع از 
حقوق همه آمریکایی ها بر اساس قانون اساسی خواهد بود و بالاترین 
سطح امنیت ملی و رسیدن به صلح از راه اعمال قدرت را تضمین خواهد 
کرد. راتکیلف در دوره اول ریاست جمهوری ترامپ در سال های 2۰2۰ 

و 2۰2۱ رئیس »اداره اطلاعات ملی« )DNI( آمریکا بود.
راتکلیف در حال حاضر، هم رئیس »مرکز امنیت ملی« در »موسســه 
سیاست آمریکا اول« است که یک اندیشکده نزدیک به ترامپ به شمار 
می آید. وی با آغاز به کار دولت ترامپ در ماه ژانویه فعالیت خود را آغاز 

خواهد کرد.

جان راتکلیف، سیاســتمدار و وکیل آمریکایی، در دوران تصدی خود 
به عنوان مدیر اطلاعات ملی ایالات متحده، مواضع ســخت گیرانه ای 
نسبت به ایران اتخاذ کرده است. وی برنامه موشکی ایران را تهدیدی 
برای منافع آمریکا می دانســت و در نشســت کمیته اطلاعاتی کنگره 
آمریکا اظهار داشــت که برنامه موشــکی ایران منافع آمریکا را تهدید 

می کند.
در جریان انتخابات ریاســت جمهوری 2۰2۰ آمریکا، راتکلیف ایران را 
به تلاش برای ایجاد اغتشــاش و ســردرگمی در انتخابات متهم کرد و 
مدعی شد که ایران با ارسال ایمیل های تهدیدآمیز به رأی دهندگان و 

انتشــار ویدئوهای جعلی، ســعی در تضعیف اعتماد عمومی به روند 
انتخابات داشته است.همچنین، در اکتبر 2۰2۰، راتکلیف ادعا کرد که 
ایران و روسیه به اطلاعات ثبت نامی رأی دهندگان دست یافته اند و با 
ارســال ایمیل های جعلی، تلاش کرده اند تا رأی دهندگان را مرعوب 
کرده و به رئیس جمهور ترامپ آسیب برسانند.به طور کلی، جان راتکلیف 
در دوران مسئولیت خود، ایران را به عنوان تهدیدی برای منافع و امنیت 
ملی آمریکا معرفی کرده و اقدامات این کشور را در حوزه های مختلف، 
از جمله برنامه موشکی و تلاش برای دخالت در انتخابات آمریکا، محکوم 

کرده است.

 جان راتکلیف ضد ایرانی کیست؟

زینب اسماعیلی
روزنامه نگار



عدم اقبال خودروهای مونتاژی در بازار
احتمال کاهش قیمت خودرو با حضور ترامپ در کاخ سفید 

 انحلال برخی صندوق های بازنشستگی صحت دارد؟

قیمت ها در بازار خودرو تحت تأثیر انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
نوســانات محدودی داشــت و شاهد بازگشــت به قیمت های قبلی 
هستیم. فعلًا قیمت ها در بازار خودرو تثبیت شده و برای پیش بینی 
تحولات آتی باید در انتظار خبرهای مثبت و یا منفی بعدی در حوزه 

سیاست داخلی و بین الملل بمانیم.
در همین زمینه فیروز نادری، کارشــناس بازار خودرو درخصوص 
ارزیابــی خود از وضعیت فعلــی بازار خودرو به اقتصادآنلاین گفت: 
افزایش قیمت ها در بازار خودرو بعد از پیروزی ترامپ چشمگیر نبود 
و در ســه روز اخیر قیمت ها کاهشــی شــده و به قیمت های قبل از 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا بازگشته است. به طور کلی امسال 
کاهــش یــا افزایش قیمت خودرو جزئی بوده و بازار خودرو در رکود 

عجیبی است.
نادری درخصوص قیمت خودرو پس از استقرار ترامپ در کاخ سفید 
گفت: خوش بین هستم، به نظرم بازار خودرو واکنش خوبی داشته 
باشــد. چون در حال حاضر بازار ارز هم واکنش خوبی داشــته است. 
طبق صحبت هایی که ترامپ داشته، بعید می دانم قیمت ها در بازار 

خودرو روند افزایشی داشته باشد و امکان این که قیمت ها کاهشی 
شــود، بیشــتر شــود. ضمن این که اگر توافقی میان ایران و آمریکا 

منعقد شود، وضعیت بازار خودرو خیلی خوب می شود.
تقاضای خرید خودرو تعریفی ندارد ��

وی درخصوص تقاضای خرید خودرو گفت: تقاضا از ابتدای امسال 
تعریفی نداشــته و کاهشــی بوده اســت. هم تولیدات داخل و هم 
خودروهای مونتاژی زیاد شــده اســت، واردات خودرو هم نسبت به 
دو ســال قبل ســه برابر شــده و واردات خودرو از برندهای مطرحی 
چون هیوندای، تویوتا، نیسان و سوزوکی انجام می شود و این وضعیت 

باعث شده که عرضه خیلی بیشتر از تقاضا باشد.
از خرید خودروهای مونتاژی استقبال نمی شود ��

ایــن کارشــناس بازار خودرو افزود: مــردم خودروهای داخلی را به 
قیمت کارخانه می خرند تا بفروشند و سود کنند و کمتر برای استفاده 
شــخصی خــودرو خریداری می کنند. بــا تنوعی که در بازار خودرو 
ایجاد شده نگرانی بابت خودروهای داخلی نداریم. اما به دلیل حاشیه 
ســود کمی که بین قیمت کارخانه و بازار آزاد خودروهای مونتاژی 

وجــود دارد، چندان از خرید این خودروها اســتقبال نمی شــود و 
شرکت ها مجبور به فروش اقساطی شده اند.

نــادری اضافــه کرد: آنقدر تقاضا برای خرید خودرو کاهش یافته که 
اسقاط خودروهای فرسوده رونق گرفته است. این نشان می دهد که 
تولید بیش از تقاضا اســت و همچنین خودرو از حالت ســرمایه ای 
خارج شــده اســت و به سبک کشــورهای اروپایی و آمریکا نزدیک 

شده ایم و خودرو برای مصرف خریداری می شود.
بــه گفتــه وی، 2۰۷ صفر و کارکرده بیشــترین تقاضا را برای خرید 
دارد که قیمت فعلی آن حدود ۸۰۰ میلیون تومان اســت و ســال 

گذشته تا ۸۶۰ میلیون تومان هم رسیده بود.
حاشیه سود فروش خودروهای وارداتی کم شد

نــادری در مــورد خرید و فــروش خودروهای وارداتــی نیز گفت: 
خودروهای وارداتی در بازار خرید و فروش می شــود. ســال گذشته 
فاصله میان قیمت ســامانه عرضه خودروهای وارداتی و بازار آزاد، 
زیاد بود، اما در حال حاضر این حاشــیه ســود کم شــده است و سود 

اصلی از واردات خودرو به جیب واردکننده خودرو می رود.

این روزها بازنشستگان نگران این هستند که حکم جدیدی که در لایحه 
بودجه درباره تأدیه بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی آمده است، 

به معنای ادغام یا انحلال برخی صندوق های بازنشستگی است.
در لایحه بودجه ســال ۱4۰4 حکمی قید شــده است بدین مبنی؛ بند 
»ع« تبصره )2( لایحه بودجه ۱4۰4 که مقرر می دارد؛ دولت مجاز است 
تمام اموال و دارایی های صندوق های بازنشستگی که بیش از ۵۰ درصد 
منابع مالی آن برای پرداخت مســتمری از محل منابع بودجه عمومی 
کل کشور تأمین می گردد )به استثنای سازمان تأمین اجتماعی نیروهای 
مسلح و صندوق بازنشستگی کارکنان وزارت اطلاعات( بابت تأدیه بدهی 

دولت به سازمان تأمین اجتماعی به سازمان مذکور واگذار نماید.
شاید این نگرانی برای برخی از بازنشستگان پیش بیاید که منظور از این 
حکم قانونی بودجه انحلال یا ادغام برخی صندوقهای بازنشستگی باشد، 
در حالی که هدف همان طور که در صدر این حکم آمده است تأکید بر 
ایفای تعهد دولت بابت پرداخت مســتمری این عزیزان از محل بودجه 
عمومی کشور و همچنین اصلاح ساختار سرمایه گذاری در صندوق های 
بازنشستگی می باشد.شروع این بخش با اشاره بر فراز اخیر بند )د( ماده 
)۶( قانون ساختار نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی است که دلالت بر 
تأکید این موضوع دارد که "در هر حال دولت مسئولیت تأمین اجتماعی 
را بر عهده دارد."، موضوع ضمانت تأمین اجتماعی از ســوی دولت در 
بندهای دیگری از قانون مذکور نظیر بند )ح( ماده )۹( و همچنین اصل 

2۹ قانون اساسی نیز مورد تأکید است.
پس از تأکید بر این موضوع، مجوز به دولت داده می شود تا برای واگذاری 
تمــام امــوال و دارایی های صندوق بازنشســتگی که عمده هزینه های 
پرداخت مســتمری از محل بودجه عمومی کشــور است، پس از تجدید 

ارزیابی و قیمت گذاری بابت تأدیه بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی 
اقدام نماید لذا در این مطلب ســعی می شــود بر ضرورت و دلایل و آثار 
این حکم پرداخته شود. همان طور که در حکم یادشده آمده است، هدف 
از این موضوع ســودآوری، کارآمدســازی سبد سرمایه گذاری، تکمیل 
زنجیره تولید، توزیع، عرضه و صادرات صنایع و تولیدات شرکتهای تابعه 
و وابســته صندوق های بازنشســتگی و مدیریت بهینه آنها می باشــد.

صندوق های بازنشستگی نظیر صندوق کشوری، فولاد و هما که بیشتر 
از ۷۰ درصــد منابــع لازم برای تأمین هزینه هــای آنها از منابع بودجه 
عمومی تأمین می شود، برای مثال صندوق بازنشستگی کشوری به عنوان 
دومین صندوق بازنشستگی بزرگ در کشور دارای نسبت پشتیبانی در 
حــدود ۰.۵ می باشــد کــه این نســبت از تعداد بیمه شــدگان آن به 
مستمری بگیران به دست می آید، این شاخص بیانگر این است که حق 
بیمه های دریافتی از بیمه شدگان تکافوی هزینه های مستمری را نخواهد 
داد، همچنیــن در همیــن صنــدوق در پنج ســال اخیــر نقش بازده 
سرمایه گذاری در تأمین هزینه های آن به طور متوسط ۱2 درصد بوده 

است.
همچنین نســبت مصارف به منابع در صندوق بازنشســتگی کشوری 
برای سال ۱4۰2 حدود ۳۵۸،۶ درصد می باشد و نشان دهنده آن است 
که منابع صندوق مذکور تکافوی مصارف آن را نمی دهد و مصارف آن 
بیشــتر از ۳.۵ برابر منابع آن می باشــد و این کمبود از محل بودجه 
عمومی دولت تأمین می شود. براساس آخرین آمارهای موجود جمع 
هزینه های مصارف صندوق در ســال ۱4۰2 حدود 2۶۵ هزار میلیارد 
تومان بوده است که بالغ بر ۷۳ درصد آن از محل کمک دولت، حدود 
۱۳ درصد از محل درآمد حاصل از حق بیمه تأمین شده و سهم سود 

حاصــل فعالیت های اقتصادی صندوق در تأمین هزینه های صندوق 
کمتر از ۶ درصد بوده است.با توجه به اینکه دولت در مورد صندوقی 
مثل صندوق کشوری کارفرما هم محسوب می شود، با احتساب حق 
بیمه سهم کارفرمایی در حدود ۹۰ درصد از کل هزینه های مستمری 
این صندوق از محل بودجه عمومی پرداخت می شــود،این در حالی 
اســت که فلسفه وجودی ســرمایه گذاری صندوقهای بازنشستگی از 
تأسیس شرکتهای اقتصادی، انجام سرمایه گذاری روی منابع مازاد بر 
هزینه هــا می باشــد تا در زمانی که صنــدوق جهت پرداخت هزینه با 
مشکل تأمین هزینه از محل حق بیمه ها مواجه باشد درآمد حاصل از 
ســرمایه گذاری جبران این موضوع باشد.متأســفانه در سالهای اخیر 
شــاهد این موضوع بودیم که صندوقهای بازنشســتگی بیش از آنکه به 
هدف اصلی که فلســفه وجودی تشــکیل صندوق های بازنشستگی 
می باشــد و آن ارائه خدمات بهینه و تعهدات قانونی به بازنشســتگان و 
مســتمری بگیران باشــد، به مسئله شرکت داری مشغول می باشد که 
عمده آنها بدون بررسی کارشناسی و در زمانی تحت عنوان دیون دولت 
به صندوق بازنشستگی واگذار شده است که عمدتاً بنگاهها و شرکتهای 

دارای بهره وری پایین بوده اند.
با واگذاری اموال، و دارایی ها و شرکتهای زیرمجموعه این صندوقها به 
ســازمان تأمین اجتماعی امکان تشدید هم افزایی در بنگاههای مشابه 
فراهم می شود و به بهبود مدیریت سرمایه و افزایش بهره وری با بهره مندی 
از فرصت هایی مانند اقتصاد مقیاس و بهبود نظارت بر عملکرد شرکتها، 
در آنها می انجامد، همچنین با چابک سازی تشکیلات اداری و مالی در 
این صندوقها امکان کاهش هزینه های اداره فراهم می شود که ذی نفع 

اصلی آن بازنشستگان و مستمری بگیران این صندوقها خواهند بود.
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فرزین: کارت های بانکی ایرانی قابل استفاده در 
سیستم بانکی روسیه است

رئیس کل بانک مرکزی، تاکید کرد: با اتصال سیســتم بانکی 
ایران و روسیه از این پس کارت های بانکی ایرانیان در ای تی 
ام های کشور روسیه قابل استفاده است. محمدرضا فرزین در 
حاشــیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: 
طبق آخرین توافقی که با وزیر راه و شهرســازی داشــتیم، ما 
تعهد دادیم تا ۱۵ همت به حســاب بانک مســکن واریز کنیم. 
تا اینکه بانک مســکن به تعهدات قبلی خود در حوزه مســکن 
عمل کند. در حال مذاکره هســتیم و مشــکلی وجود ندارد. 
بانک هایی که تســهیلات را پرداخت نمی کنند، قانون تکلیف 
آنان را مشخص کرده است. وی در ادامه در پاسخ به پرسشی 
در خصوص پیش بینی از رشد نقدینگی تا پایان امسال، بیان 
کــرد: در مورد رشــد نقدینگی ما اعــلام کردیم در کانال 2۵ 
درصد نقدینگی را حفظ می کنیم. در ابتدای سال نیز در همین 
محدوده بودیم. اما چون تنگنای نقدینگی ایجاد شــد، ســعی 
کردیــم مقداری نقدینگــی را افزایش دهیم. اکنون نقدینگی 
حدود 2۸ درصد اســت. رئیس کل بانک مرکزی در ادامه در 
پاسخ به پرسشی در خصوص اینکه گفته می شود قطع پرداخت 
یارها اقدام غیر قانونی بوده اســت، بیان کرد: اینگونه نیســت. 
هیچ پرداخت یاری قطع نشــده اســت. ما مقررات داریم و در 

چارچوب مقررات گام بر می داریم.
وی در ادامه در پاسخ به پرسشی تصریح کرد: سیستم کارتی 
ما شتاب است. سیستم کارتی روسیه نیز سیمز است. ما این 
دو سیســتم را به هم وصل کردیم. از لحاظ فنی به هم وصل 
شــده اند. کارت هر ایرانی در ایران قابل اســتفاده در بانک های 
روسیه خواهد بود. این مرحله اول است. مرحله دومان شاءالله 
چند ماه دیگر محقق می شــود، کارت های روسیه ای ها نیز در 
ای تی ام های ایران قابل استفاده خواهد بود. مرحله سوم نیز 
که سال آینده خواهد بود کارت ها روی پوزها هم قابل استفاده 

خواهد بود.

همتی: بانک مرکزی در قضیه کنترل نرخ ارز و 
دلار خوب عمل کرد

عبدالناصر همتی در حاشــیه جلســه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران، گفت: وام ازدواج در شبکه بانکی در حال پرداخت 
اســت. وی در واکنش به ســؤال خبرنگاران درباره تعامل با 
بریکس، پیشرفت در اف ای تی اف و موضوع هوشمندسازی، 
تصریح کرد: معلوم است امروز سؤال ندارید، سوالات تان الکی 

است.
وزیر اقتصاد همچنین با اشــاره به کنترل قیمت ارز و ســکه، 
گفت: بانک مرکزی در قضیه کنترل نرخ ارز و دلار خوب عمل 
کرد. ســکه به خاطر انس جهانی که 2۰۰ دلار کاهش قیمت 
داشــت، نزولی شــد. قیمت سکه در ایران هم به دلیل افزایش 
انس جهانی بود که با کاهشــی شــدن آن، نرخ ســکه در ایران 

نیز کاهش یافت.
وزیر اقتصاد با اشــاره به وضعیت آرد و نان، گفت: قضیه آرد و 
نان خیلی مهم اســت. اول اینکه وضعیت آرد کنترل شــد. از 
ســال ۱۳۹۸ میزان مصرف خیلــی بالا نرفته با اینکه ورودی 
مهاجران هم داشــتیم. اما از نظر قیمتی، موفق نبوده اســت. 
مشــکل اساســی این است که هر وقت سوبسید نان در ابتدای 
کار پرداخت شد با مشکل روبرو شدیم. همتی ادامه داد: قیمت 
آرد نانوایی ها یک بیست و چهارم قیمت گندم خریداری شده 
توسط دولت است. دولت امسال 22۰ همت گندم خرید. باید 
ساز و کار بهتری داشته باشیم و یارانه به مردم پرداخت شود 
چــون قیمــت نــان در بازار مرتب افزایــش می یابد اما دولت 
همچنان آرد را به قیمت یک بیست و چهارم قیمت گندم در 
اختیار نانوایی ها می گذارد. سیســتمی که در گذشــته به اجرا 
درآمد از نظر کنترل مصرف آرد خوب است اما باید معایب آن 
رفع شــود. وزیر اقتصاد از دنبال کردن مســئله اف ای تی اف 
سخن گفت و افزود: از طریق مجاری قانونی موضوع را دنبال 
می کنیم. به نفع کشور است که این مسئله حل شود. در عین 
حال از مسیر دیگری هم در حال دنبال کردن مسئله هستیم.

ناترازی مسکن ۷ میلیون واحد را هم رد کرد

محمد خدادادی، عضو هیات مدیره انجمن صنعت ساختمان 
گفت: چالش هایی که در بخش مســکن برای اقشار کم درآمد 

مسکن وجود دارد فقط بحث سرپناه داشتن نیست.
خدادادی ادامه داد: تا زمانی که در اقتصاد کلان درآمد سرانه 
مــردم و رفــاه عمومی افزایش پیدا نکند هیچ اتفاق خاصی در 
صنعت ســاختمان و خانه دار شــدن مردم نمی افتد.خدادای 
افزود: اگر مردم خانه دار نشــوند و ناترازی مســکن که در سال 
۹۰، یک میلیون و 2۰۰ هزار بوده اســت و در ســال ۱4۰۰ به 
۷ میلیون افزایش یافته است، اگر در سال ۱4۰۷ به ۱۰ میلیون 

افزایش یابد مردم را دچار بحران اجتماعی می کند.

طلا سد مقاومتی را شکست

قیمت طلا در بازارهای جهانی افزایش یافت.
 قیمت طلا در بازارهای جهانی  دیروز روندی متفاوت زا روزهای 

گذشته را شاهد بود . 
 هر چند بهای طلا دیروزافزایشی در محدوده هفت دلار را تجربه 
کرد اما به دلیل عبور قیمت طلا از ســد مقاوتی ، این افزایش 
برای ناظران بازار مهم تلقی می شــود . هر اونس طلا دیروز با 
قیمت 2۶۰۵ دلار و نه سنت در بازارهای جهانی فروخته می شود 
که در قیاس با روز گذشته رشدی در محدوده هفت و نیم دلار 
را نشان می دهد. هر انس طلا در روزهای مشابه هفته گذشته 
یعنــی در تاریــخ ۱۷ آبــان ۱4۰۳  با رقم 2.۷۰۷.۵2 دلار داد و 
ستد شده بود که مقایسه قیمت روز جاری با آن، بیانگر کاهش 
۳.۷۵ درصدی یا ۱۰۱.۶2 دلار انس طلا نسبت به هفته گذشته 

است.

بازار پسته 
ایران در 
بن بست

پشت پرده  تحریم صادرات 
پسته ایران؛

 
 

روزهای گذشــته اتحادیه اروپا با ارســال چند نامه به 
دولــت ایــران و خطاب به وزارت جهادکشــاورزی 
صادرکننــدگان مــواد غذایی ایــران را به دلیل عدم 
رعایت اســتانداردهای این اتحادیه، تهدید به تحریم 
کرده است. با این حال فعالان این بخش ادعا می کنند 

این تهدیدها به علت رقیبی به نام آمریکاست!
سازمان ایمنی مواد غذایی اروپا که وابسته به اتحادیه 
اروپا اســت، به طور مشــخص درباره پسته صادراتی 
ایران نکاتی را تذکر داده است. هشدارهایی که گفته 
می شــود برای اولین بار نیست و این موضوع موجب 
نگرانی صادرکنندگان ایرانی شده است زیرا اگر این 
تهدیدات عملی شود، موجب از دست رفتن بازارهایی 
می شود که کشاورزان ایرانی سال ها برایشان زحمت 
کشیده اند.بر اساس گزارش های سازمان ایمنی مواد 
غذایی اروپا اتحادیه اروپا قرار است در نشست ۱۸ و 
۱۹ مــاه نوامبــر یعنــی تا قبــل از ۱۰ آذرماه درباره 
محصولات ایرانی که مهم ترینشــان پســته اســت، 
تصمیم نهایی را بگیرد و اگر دولت اقدامی جدی نکند 
احتمال تحریم پسته ایران توسط اتحادیه اروپا بسیار 

زیاد است.
انکار و بی توجهی از دهه ۵۰ تا کنون! ��

موضوع آلودگی پســته ایران به آفلاتوکسین موضوع 

جدیدی نیست. تحقیقات اولیه بر روی آفلاتوکسین 
در پســته در دهه ۵۰ با پشــتیبانی شرکت صادرات 
پســته ایران و توسط بخش باغبانی دانشگاه اصفهان 
انجام شــد اما در همان زمان این مبحث رها شــد و 
بررسی آن جزو خطوط قرمز قرار گرفت. این در حالی 
است که بسیاری از کارشناسان تاکید می کنند از نظر 
ساختاری، بررسی و حل موارد آلودگی پسته باید بر 
عهده موسســه تحقیقات پســته باشــد و نقش این 
موسســه انکار ناپذیر است. چنانکه در ایالات متحده 
آمریکا قبل از شروع به باغ ریزی تجاری پسته، موسسه 
تحقیقاتی چیکو وابسته به دانشگاه ایالتی کالیفرنیا، 
طی ۳ نسل و به مدت ۶۰ سال مسائل فرآروی صنعت 
پســته را بررسی و اصول راهبردی ایجاد این صنعت 

را مدون کرد.
با این حال ســال گذشــته معاون امور باغبانی جهاد 
کشــاورزی در نشســت وبیناری مذاکرات مدیریت 
آفلاتوکســین پسته صادراتی با کمیسیون بهداشت 
اتحادیــه اروپا، ضمن اعــلام اهتمام ایران برای ارائه 
محصول سالم به شهروندان خود و دیگر کشورها، از 
تــلاش ایران برای اجرای قوانین ســختگیرانه تر در 
راســتای صادرات محصول پســته خبر داد و در عین 
حــال بــه اتحادیه اروپا اطمینــان داد برنامه مدونی 
به منظور کمک به ارتقای سلامت محصول پسته اجرا 
شود.اما با این وجود، در سال جاری بر اساس گزارش 
انجمن پسته ایران، طی شش ماه اول سال، 2 محموله 
پسته ایران از اتحادیه اروپا به دلیل وجود آفلاتوکسین 
برگشت خورده است. در گزارش ماه اوت 2۰24 برای 
محموله های پســته عودت داده شده توسط اتحادیه 
اروپا، برگشت انواع پسته از مبادی مختلف صادراتی 
گزارش شــده اســت. از این تعداد 2 محموله از مبدأ 
آمریــکا، 2 محمولــه از مبدأ ایران، ۱ مورد از ترکیه و 
۱ محموله از مبدأ اســپانیا گزارش شــده است.هر دو 
مورد مردودی ایران، بعلت وجود مقادیر بیش از حد 
مجاز افلاتوکســین در نمونه محموله پســته خشک 
بوده اند. حد مجاز آلودگی افلاتوکسین نوع »B۱« و 
مجموع افلاتوکسین برای پسته آماده مصرف ورودی 
بــه اتحادیــه اروپا، به ترتیــب ۸ و ۱۰ میکروگرم در 
کیلوگرم اســت.در همین زمینه ارســلان قاسمی، 
رئیس کمیســیون کشــاورزی و صنایع غذایی اتاق 
تعــاون به اقتصــاد آنلاین گفت: در خصوص موضوع 
بهداشــتی آن لازم اســت ســازمان حفــظ نباتات 

جهادکشاورزی ایران پاسخگو باشد اما دیدگاه ما این 
است که چون ما در پسته یک رقیبی به اسم آمریکا 
را برای خودمان تراشیدیم، بخش عمده ای از موضوع 
عدم رعایت اســتانداردها ناشی از بازی های سیاسی 
اســت نه بازی های فنی و واقعاً کارشناســی. معتقد 
هســتم که بخشــی از این مشــکل را باید دســتگاه 
دیپلماسی اقتصادی ما حل و فصل کند. اینکه ممکن 
است بعضی از کالاها و محموله های صادراتی ما دچار 
آفلاتوکســین باشــند -که البته احتمال این موضوع 
بسیار ضعیف است- بیشتر ناشی از مسائل و مشکلات 
حمــل و نقل و پخش کالاســت کــه باید به این مهم 
توجه کرد. ضمن اینکه باید ما برای اینکه جلوی این 
بهانه های بیخود را بگیریم ســازمان حفظ نباتات در 
صدور گواهینامه های بهداشتی مقداری سختگیرانه تر 
عمل بکند.رییس کمیســیون کشاورزی اتاق تعاون 
ایران: دســتگاه دیپلماسی و وزارت جهاد کشاورزی 
کــم کاری می کنند.قاســمی اضافه کرد: هرچند که 
ممکن اســت نظارت های داخلی سختگیرانه، آسیب 
کوچکــی بــه صادرات بزند امــا در میان مدت و دراز 
مدت بازارهای ما را حفظ می کند. یعنی لازم اســت 
خودمان اینجا دقت بیشتری بکنیم.دومین موضوع، 
مسائل مربوط به حمل و نقل کالاست. چون به خاطر 
تحریم های ظالمانه مثلًا ما الان خط مستقیم به اروپا 
نداریــم و بایــد از کانال های مختلف ورود پیدا کنیم، 
بــه همیــن علت در بحث حمل و نقل و بازاررســانی 

مشــکل داریم. به همین خاطر دســتگاه دیپلماسی 
اقتصــادی ما هم بایــد با کمک وزارت امور خارجه و 
وزارت جهاد کشــاورزی کمی جدی تر ورود کنند تا 
مساله حل شود. چرا که ایران در بازار خشکبار جهانی، 
رقبایــی دارد کــه همین رقبا مــا را تحریم کردند و 
طبیعی اســت از همه ابزارها استفاده می کنند که ما 
را از بازار بیرون کنند.این مقام مسئول در اتاق تعاون 
ایران تصریح کرد: لازم اســت دولت به این موضوع 
توجه ویژه کند. طبیعی است که ما بازار را به سختی 
به دســت می آوریم و نباید اجازه بدهیم به آســانی از 
دســت برود. بخش عمده ای از محصول پســته ایران 
ما حداقل ۱۰۰ هزار تن صادر می شود و اگر این ۱۰۰ 
هزار تن صادر نشــود آســیبش را در درجه اول تولید 
کننــده و باغــدار می بینــد و باید مراقبت ویژه از این 
مورد بکنیم. پســته کالایی است که این بازی ها را بر 
سرش در می آورند ولی چون ما بزرگترین صادرکننده 
پســته در دنیا هســتیم و دنیا نیاز به پســته ما دارد 
نمی توانند کامل آن را ممنوع کنند. اما این هشدارها 
بــه نظر مــن ترفندهایی برای خارج کردن ما از بازار 
اســت و لازم است هوشمندانه تر عمل کنیم. اینگونه 
هم نیســت همین الان جلویش را بگیرند و بگویند 
پسته ایران نباید صادر شود چرا که نمی توانند. اما ما 
هم تلاشــمان را می کنیم که جلــوی این بازی ها را 
بگیریم ولی صف اول این مذاکرات دولتمردان هستند 

و ما هم چانه زنی خود را انجام می دهیم.

بازتاب

 موتور بورس روشن می شود؟

کاهش نرخ گواهی ســپرده خاص می تواند در کوتاه 
مدت بر روی تمایلات ســرمایه گذاران مثبت ظاهر 
شــود و زمینه رشــد بازار را فراهم کند. سیاست نرخ 
گواهی های سپرده خاص از ۳۰ درصد به 2۵ درصد 
توســط بانک می تواند چشــم انداز مثبتی را بر روی 
معادلات بازار و سرمایه گذاران ایجاد کند. به طوری 
کــه کاهــش این نــرخ می تواند بر تمایــلات و افق 
ســرمایه گذاران تأثیر مقطعی گذاشته و زمینه رشد 
بازار را فراهم کند. کاهش این نرخ این سیگنال را به 
سرمایه گذاران مخابره می کند که سایر نرخ های بهره 

بدون ریســک، متأثر از کاهــش نرخ گواهی خاص، 
تعدیل خواهند شد؛ اما کاهش سایر نرخ ها، مانند نرخ 
اوراق اخزا را باید در دلایل دیگری جســت وجو کرد. 
نرخ های عمومی بهره غالباً متأثر از نرخ رشد نقطه به 
نقطه ارز حرکت می کنند. به عبارت دیگر، هر چه این 
عدد بیشتر باشد، نباید انتظار کاهش نرخ های عمومی 
بهره مانند اخزا را داشت. به طوری که نرخ رشد نقطه 
به نقطه ارز از مرداد ماه امســال به ۳2 درصد رســیده 
که کاملًا با نرخ ۳۱ درصدی اوراق خزانه دولت مرتبط 
اســت؛ همین افزایش نرخ نقطــه به نقطه ارز، مانع 
کاهش نرخ های بدون ریسکی مانند اخزا شده است.

نرخ گواهی سپرده خاص نمی تواند به تنهایی سبب 
کاهش نرخ های بهره عمومی شود نرخ بهره عمومی 
در بازار آزاد و متأثر از همان نرخ رشد نقطه به نقطه 

ارز کشف می شود؛ یعنی نرخ های بهره عمومی مقدم 
بر گواهی سپرده خاص هدایت می شوند و برای سامان 
دادن بــه نرخ هــای بدون ریســک، متغیر ارزی باید 
کنترل شود. برای عقب راندن نرخ های بهره، نرخ دلار 
یا باید حوالی ۵۸ هزار تومان برسد و یا از منظر زمانی، 
تا خرداد ماه سال آینده در همین محدوده درجا بزند. 
در این شــرایط می توان انتظار داشــت که کاهش 
نرخ های عمومی بهره رقم بخورد.گواهی سپرده خاص 
یک ابزار اضطرار است و بانک مرکزی نباید از آن به 
عنوان ابزار دائمی سیاســت انقباضی پولی استفاده 
کند؛ چرا که در در تجربیات تمام دنیا نشان داده که 
استفاده از ابزار نرخ بهره برای کنترل تورم و نقدینگی 
می توانــد زمینه ســاز رکودهای اقتصادی شــود.

همچنین نرخ رشــد نقطه به نقطه ارز از حوالی 2۰ 

درصد ســال گذشــته به ۳2 درصد رسیده است که 
زنگ خطری برای مردم است.همانطور که اشاره شد، 
افزایــش این نرخ، اجــازه تعدیل به نرخ های بهره را 
نخواهــد داد کــه هزینــه پــول را افزایش می دهد. 
همچنین نرخ بهره بالا روند صعودی بازار سرمایه را 
مخــدوش می کنــد و حتی در ســطح کلان تر تورم 
عمومــی را نیز افزایــش می دهد.اگر بانک مرکزی و 
ســتاد اقتصادی دولت بتوانند این روند افزایش نرخ 
نقطه به نقطه ارز را تصحیح کنند و کاهش دهند آن 
وقت اســت که ما می توانیم امیدوار باشــیم نرخ بهره 
اخزا هم که امروز ۳۱ درصد اســت کاهش یافته و به 
2۵ درصد برســد؛ نرخی که در ۵ ســال گذشته کم 
سابقه بوده و در صورت تحقق آن، رشد اقتصادی نیز 

حاصل می شود.

سازمان ایمنی 
مواد غذایی 

اروپا که وابسته 
به اتحادیه اروپا 
است، به طور 

مشخص 
درباره پسته 

صادراتی ایران 
نکاتی را تذکر 

داده است. 
هشدارهایی که 

گفته می شود 
برای اولین بار 
نیست و این 

موضوع موجب 
نگرانی 

صادرکنندگان 
ایرانی شده 

است زیرا اگر 
این تهدیدات 
عملی شود، 

موجب از 
دست رفتن 

بازارهایی 
می شود که 
کشاورزان 

ایرانی سال ها 
برایشان 
زحمت 

کشیده اند.

فرشته رضایی
روزنامه نگار

محمد ماهیدشتی
کارشناس بازار سرمایه 
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مفاهیمی به دور از بهره وری و اثربخشی

برخی از نهادها و کارگزاران جمهوری اسلامی، چنان نگرش عجیبی به 
علم، اخلاق و پوزیتویســم دارند که خبر از افق های ناشــناخته نمی دهد 

بلکه بنیاد آن بر »رانت خواری« و »آزمون و خطا« استوار است.
اگر شــما هم مانند من، از خیل کثیر متحرین و متعجبینی هســتید که 
در برابر انتشــار خبر تأســیس »کلنیک ترک بی حجابی در تهران«، هاج 
و واج مانده اید، ســلام بر شــما! بیایید در کنار من و آلیس، در ســرزمین 
عجایب بایستید و عقل هایمان را روی هم بگذاریم، ببینیم نخبگان نظام 
حکمرانی ما، این بار چه خواب عجیبی برایمان دیده اند. سخنان خانمی 
به عنوان عهده دار »ریاســت اداره زنان و خانواده ســتاد امر به معروف 
استان تهران« در مصاحبه با رسانه ها، دربارهٔ کلینیک ترک بی حجابی، 
چنان نگرش پزشــکی روتینی دارد که برای چند لحظهٔ کوتاه به عقل و 
قوهٔ تشخیص خودم شک کردم. تصور کردم که احتمالاً اصل خبر دربارهٔ 
افتتاح کلینیک دندانپزشکی برای درمان صلواتی زنان و دختران مناطق 
محروم اســت و من از فرط خســتگی و گرســنگی، در ذهن مشوشم به 
استنتاج مضحکی رسیده و متن را غلط خوانده ام. پناه بردم به جستجوی 
اینترنتی و خبر را در چند ســایت دیگر هم بررســی کردم. فهمیدم که 
نه... واقعاً یک بار دیگر هم شــاهد یک رویکرد فلســفی و معرفتی غریب 
در حکمرانی جمهوری اســلامی هســتیم. رویکردی که من اســم آن را 
گذاشته ام: »افتادن در ورطهٔ جابجایی عین و ذهن«. یعنی پرداختن به 
امور عینی و ابُژکتیو از منظر و پنجرهٔ ایده آلیسم و متافیزیک و پرداختن 
به مفاهیم ذهنی، اخلاقی و معرفتی با منطق پوزیتویسم و عینیت گرایی.

نمونه بیاورم؟
در جایــی کــه به عنوان مثال، از پدیده های عینی و ملموســی همچون 
کشــاورزی، امنیت غذایی، بیــکاری جوانان تحصیلکرده، مصرف آب و 
حفظ محیط زیست و نظایر آن صحبت می کنیم؛ نهادهای متولی غالباً 
سکوت می کنند اما اطراف و اکنافی که ربط مستقیمی به این موضوعات 
ندارند، تزهایی مبتنی بر پارســایی، زهد، ریاضت و قناعت را به عنوان 
راهکار اصلی و علمی تبلیغ می کنند. مثلًا فلان عالمِ دینی توصیه می کند 
مدتی مرغ نخوریم، آن یکی در مورد بیکاری جوانان ایده ای شاز می دهد 
و دیگری حتی حوادث غیرمترقبه و سیل و خسارات زلزله را به گناهان 
بندگان ربط می دهد. اما وقتی که پای موضوعات کاملًا ذهنی و اعتقادی 
به میان می آید، ناگهان با تغییری ســریع، پوزیتویســت و آمارمحور و 
رقم پــرداز می شــوند و از این گلایــه می کنند که اگر بودجه و اعتبارات 
فلان بخش فرهنگی و اعتقادی ده برابر می شد، میزان آسیب ها و خسران 
و خطا نیز به یک دهم کاهش می یافت! این چه منطق عجیبی اســت؟! 
بر اســاس چنین دیدگاهی اســت که خیلی وقت ها از مفهوم نظامی و 
دفاعــی »قرارگاه« نیز برای موضوعی همچون سیاســت های جمعیتی 
اســتفاده می شــود و خروجی آن می شــود »اختصاص ســهمیهٔ زمینِ 

فرزندآوری«، »اختصاص سهمیهٔ خودرو فرزندآوری« و الی آخر.
پرسش و نقیضهٔ سادهٔ ما این است: مگر موضوع پوشش زنان و دختران 
ما، چیزی در مایه های دندان و کبد و ارتوپدی است که لازم باشد برای 
آن، کلینیک افتتاح شــود؟چرا آدم های ناوارد و ناشــی، به این راحتی 
مصدر امور می شــوند و فرصت و تریبون می یابند تا دوغ و دوشــاب را 
درهم آمیزند؟درهم آمیختن اهمیت حیاتی مفاهیمی همچون »عین« 
و »ذهن« از آن شــاهکاری شــگرفی اســت که تنها به ذهن کارگزاران و 
حکمرانان نشســته بر رانت نفت و منابع طبیعی خطور می کند.یکی از 
دوســتان، طنز تلخی برایم تعریف کرد. یک خانم پزشــک عمومی که 
مانند صدها پزشــک دیگر، کار طباطبت را رها کرده و کلینیک زیبایی 
راه انداختــه، آپارتمــان بزرگــی را برای کار خود اجاره کرده و جمعی از 
همکاران او، برایش گل و شــیرینی آورده اند و جملهٔ غالب آنان، چنین 
چیزی بوده است: »مبارکه خانم دکتر. ایشالا پرمریض باشه!« نمی دانم 
آیا به صاحبان کلینیک ترکِ بی حجابی چه بگوییم و چه دعایی بکنیم؟ 
بگوییم: »چرخش براتون بچرخه؟« نه... به نظر می رسد عبارت مناسبی 
نباشد، مگر این که در آینده، این کلینیک، واحد سیار هم داشته باشد!

فکرش را بکنید: ما در این کشور نهادی داریم به نام »ستاد امر به معروف 
و نهــی از منکــر«. )فعــلًا گزینهٔ اتومات ذهنت را خاموش کن و کاری به 
باغ ازگل و این چیزها نداشته باش(. آن ستاد اداره ای دارد به نام »زنان 
و خانواده«. آن خانم رییس اعلام می کند: »بر اساس مراجعات مکرر از 
ســوی خانواده ها و بانوان و دختران تهرانی«، موضوع تأثیر »فشــارهای 
محیطی و سایر عوامل منجر به بی حجابی«، درخواست هایی مطرح شده 
و این نهاد زحمتکش و ژرف بین نیز، »پس از بررســی های تخصصی و 
جلســات کارشناســی به عمل آمده«، تصمیم گرفته »اولین کلینیک 
تخصصی مشاوره و حمایت از بازگشت به حجاب« را در تهران راه اندازی 
کند! این خانم کوشــا و اهل ابداع و احداث، در ســخنان خود از الفاظ و 
ترکیبات دیگری نیز اســتفاده کرده که برخی از آنها عبارتند از: »نقشــه 
جامع راهبردی زیست بوم غیرت، حیا، عفت، حجاب«، »رویکرد فرهنگی 
نوین«، »ارائه خدمات روان شناختی، مشاوره ای و مددکاری«. در حوزهٔ 
راهکارها نیز به این موضوعات اشاره کرده: مشاوره های فردی، دوره های 
آموزشــی با حضور اســاتید مجرب در زمینه فلسفه و ارزش های حجاب، 
جلســات مشاوره و حمایت روان شــناختی به صورت کاملًا محرمانه، با 
جلسات گروهی، کارگاه های مهارت آموزی در حوزه خودشناسی، تقویت 
هویت انسانی و مدیریت فشارهای اجتماعی و ارائه آگاهی و پشتیبانی 
فکــری. تمــام اتفاقــات بالا در حالی روی داده کــه اولاً به اعتراف خود 
مســئولین، بیش از پنجاه نهاد و ســازمان مختلف دولتی و حاکمیتی، 
مستقیم یا غیرمستقیم متولی موضوع حجاب است. دوم این که اساساً 
موضوع پوشــش زنان، یک مســالهٔ پزشــکی و طبی نیست که نیازمند 
کلینیک باشد! علاوه بر آن پنجاه نهاد، خود فرد، نهاد خانواده، مدرسه، 
مسجد، رسانه، جامعه ودانشگاه، همگی در تعیین مسیر زیست و انتخاب 
آدمها برای ســبک زندگی اثرگذار و تعیین کننده هســتند و این وسط، 

مشخص نیست چرا نیاز به احداث یک نهاد جدید پیدا شده!
ما در شــرایطی در ایران شــاهد صدور این نســخه های سرشــار از نبوغ 
هستیم که دونالد ترامپ تصمیم گرفته در کابینهٔ جدید خود، یک ادارهٔ 
عالــی یــا حتــی یــک وزارتخانه بــه نــام »وزارت کارآیــی دولت« 
)Department of Government Efficiency( راه بیاندازد 

و مسئولیت آن را بسپارد به ایلان ماسک و ویوک راماسوامی.
دقت کنیم! آمریکایی که همچنان قدرت اول اقتصادی و نظامی جهان 
اســت، بــه ایــن واقعیت پی برده که در برخــی از تصمیمات، اقدامات و 
فعالیــت ادارات و نهادهــای دولتی این کشــور، چیــزی به نام ضعف و 
»ناکارآمدی« وجود دراد و این مشــکل باید حل شــود.اگر مفهوم مهم 
 »کارآمــدی« )Efficiency( را در کنــار مفاهیــم دیگری همچون 
»بهره وری« )Productivity( و »اثربخشــی« )Efficiency( در 
طول هم تجسم کنیم، می توانیم یک بار دیگر این واقعیت تلخ را به یاد 
بیاوریم که متاسفانه در نظام حکمرانی ما، بدیهی ترین ویژگی ها و صفات 
»حکمرانی خوب« )Good governance( قابل مشــاهده نیست 
و بســیاری از تصمیمــات، اهداف برنامه ها، پروژه هــا، نهادها، ادارات و 

مجموعه ها، فرسنگ ها از این مفاهیم حیاتی دور هستند.

محمدعلی دستمالی
پژوهشگر

تولید قربانی وام های تکلیفی

اعمال سیاست کنترل مقداری ترازنامه از سوی بانک مرکزی تبعات مثبت 
و منفی دارد  بهتر بود بانک مرکزی بدون توجه به تکالیفی که بر  گردن 
بانک هاســت، این سیاست را اجرا نمی کرد. اگر بانک ها بخواهند تکالیفی 
را که در حوزه های مسکن، قرض الحسنه، ازدواج و فرزندآوری بر گردن شان 
گذاشته شده پرداخت کنند، حتی یک ریال هم ندارند که به سایر بخش ها 

از جمله تولید وام بدهند.
از یک ســو برخی تکالیف به بانک ها واگذار شــده و از سویی دیگر بانک ها 
سقف پرداختی دارند که نمی توانند بیشتر از آن تسهیلات اعطا کنند. اگر 
بانک ها بخواهند بیش از این سقف، وام پرداخت کنند، باید به طریقی این 
وام ها به دولت برســد؛ بنابراین این امکان وجود دارد که ترازنامه بانک ها 

متورم شود اما بزرگ شدن آن از کانال دولت خواهد بود.
برخی از بانک ها حتی نمی توانند به اندازه ارقام تکلیف شده در مصوبه های 
دولت و مجلس تسهیلات پرداخت کنند؛ زیرا اگر بخواهند این تسهیلات 
را به طور کامل پرداخت کنند، رقم آن از ســقفی که بانک مرکزی برای 

کنترل مقداری ترازنامه مشخص کرده عبور می کند.
وام های تکلیفی بانک ها مربوط به بخش تولید نیســت و مختص خانوار 
اســت؛ بنابراین با افزایش فشــار بر بانک ها از سوی دولت، مجلس و بانک 

مرکزی برای پرداخت این تسهیلات، تولیدکنندگان محدود شده اند.
فرض بر این اســت که وقتی نرخ تورم در اقتصاد ایران حدود 4۰ درصد 
بــوده، نیاز تامیــن مالی تولیدکنندگان نیز به همین میزان افزایش یافته 
است. بنابراین بانک ها باید بتوانند حداقل بخشی از این نیازها را تامین و 
همگام با آنها حرکت کنند. متاسفانه با تمهیداتی که اندیشیده شده، این 

امکان وجود ندارد.
البته از ســوی دیگر، بانک مرکزی با اعمال این سیاســت ها تا حدودی بر 
تورم و انتظارات تورمی تاثیر گذاشته اما نتیجه آن، انتقال فشار به بخش 

تولید بوده است.
در ایــن حیــن تولیدکنندگان غیر از اینکــه در تامین منابع بانکی دچار 
محدودیت شده اند، در زمینه های دیگر نیز فشار را تحمل می کنند. کسری 
برق و گاز باعث می شود میزان تولید بنگاه ها به حد کفایت نرسد و با توجه 
به کاهش درآمد ناشی از این اتفاق، آنها برای تامین حقوق پرسنل و دیگر 
مخارج خود دچار مشــکل هســتند. بنابراین این موارد بر حجم تولید اثر 

می گذارد و با کاهش تولید در اقتصاد مواجه می شویم.
فشاری که روی بانک ها بابت پرداخت وام های قرض الحسنه ازدواج، مسکن 
و سایر وام های این چنینی وارد شده، تاثیر منفی چشمگیری بر عملکرد 
آنها گذاشــته اســت. بانک ها نمی توانند از خودشان دفاع کنند؛ چراکه در 
یک فضای منفی قرار گرفته اند و اجازه صحبت کردن به آنها داده نمی شود.

در قانــون عملیــات بانکی بدون ربا، قرار بر این بود که بانک ها پس از کنار 
گذاشــتن تکالیف قانونی خود، مثل سپرده قانونی، مابقی سپرده هایشان 
را تسهیلات دهند و تنها از سپرده های قرض الحسنه برای پرداخت وام های 
قرض الحسنه استفاده کنند. متاسفانه در این سال ها به این موضوع توجه 
نشده و به بانک ها تکلیف شده از محل سپرده های جاری خود نیز وام های 

قرض الحسنه پرداخت کنند.
از آنجا که بانک ها مجبورند تکالیف قرض الحســنه خود را انجام دهند، از 
نظر نقدینگی تحت فشــار قرار می گیرند و در این شــرایط، دو راهکار در 
پیش می گیرند. اولین راهکار این اســت که تکلیف خود را به طور کامل 
انجــام نمی دهنــد؛ در واقع نمی تواننــد این تکالیف را انجام دهند زیرا در 
صورت انجام کامل، به مشــکل برمی خورند و خطرات بزرگی تهدیدشــان 
می کند. راهکار دوم برخی بانک ها نیز این است که تکالیف خود را به طور 
کامل انجام می دهند و از منابع بانک مرکزی برداشت می کنند که آن هم 

تبعات دیگری دارد.

غول های فناوری و کیک قدرت !

یکــی از نکاتی که نیازمند تامل عمیق اســت بحث  
همگرایی و تلاقی حکمرانی اســت. غولهای فناوری 
پیشتر به حکمرانی دنیای مجازی بسنده می کردند 

اما اکنون چتر حکمرانی را وسعت بخشیده و به سهم 
خواهــی از کیک قــدرت روآورده اند. این یعنی باید 
منتظــر آمیختگی حکمرانی و قدرت نمایی بیش از 
پیــش غول هــای فناوری و کســب مجوزهای لازم 
فعالیتــی آنهــا بود!این بار آنها نه در برابر دولت که در 
دل دولت عمل می کنند و این مهم، معادلات بسیاری 
را تغییــر خواهــد داد. اینکه ســهم و جایگاه » ایلان 
ماسک« در این دوره چه باشد، در نتیجه مورد بحث، 
تغییری ایجاد نخواهد کرد چراکه ســایه حکمرانی 
فضای مجازی و فناورانه بر دولت ترامپ خواهد بود.

با این اوصاف،  باید برای فصل جدیدی از تحولات در 
حوزه های ارتباطی و فناوری، بین الملل، سیاسی و...
آماده شد که انتخابات آمریکا، نشانه هایی از آن بود.

و اما نکته آخر، »ماسک« به عنوان یک پدیده رسانه 
ای و فناورانه و به عنوان کسی که رسانه و عمده حوزه 
های نوآورانه و پیشران را می شناسد و به آنها شکل 
و جهت داده و تاثیرگذار است، باید بیش از پیش زیر 
رصد جامعه ارتباطی و رسانه ای قرار گیرد و روش ها 
و تکنیک های موثر وی مورد بحث و تحلیل قرارگیرد. 
ادامه فعالیت او این بار با نفوذی که در دولت می یابد 
می تواند به تحولات جدید رســانه ای و فناورانه ای 
منجر شود که عبور از موانع قانونی را برایش سرعت 
بخشــد یــا طرحــی نو حتی در قوانین، شــیوه ها و 
دســتورالعمل ها دراندازد. این اتفاقات، سیری جدید 
و پر ســرعت به ارتباطات نوین جهانی )با ملاحظات 

خاص آن( خواهد بخشید.
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فروش خانه در ترکیه به خارجی ها آمنه سادات ذبیح پور برنده شد  معجزه ۴۶ دقیقه خواب بیشتر!
طی ماه اکتبر امسال به  ترتیب اتباع روسیه، ایران و 
اوکراین بیشــترین خرید مســکن را از ترکیه انجام 

دادند.
به نقل از آناتولی،  بر اســاس داده های موسســه آمار 
ترکیه فروش خانه به اتباع خارجی در ترکیه در ماه 
اکتبر به 2 هزار و ۱22 واحد رســید. بر این اســاس، 
بیشترین فروش خانه به شهروندان روسیه انجام شده 

است. پس از اتباع این کشور اتباع ایرانی با ۱۷2 خانه و اتباع اوکراینی با ۱۳۶ 
خانه در رده های بعدی قرار گرفتند.  در ماه اکتبر فروش خانه به اتباع خارجی 
در ترکیه نسبت به ماه مشابه سال قبل با ۱۶.۳ درصد کاهش مواجه شده است. 
در این مدت 2 هزار و ۱22 خانه به اتباع خارجی فروخته شــد. ســهم فروش 

مسکن به اتباع خارجی از کل فروش مسکن ۱.۳ درصد محاسبه شد.

آمنه سادات ذبیح پور، خبرنگار صداوسیما خبر داد که برای 
کســانی که چند ماه پیش به او افترا زده بودند، ۹ و ۱4 ماه 
حبس و جزای نقدی تعیین شده است. علی حسینی یکی از 
وکلای محمود احمدی نژاد اســت که دادگاه او را به ۱4 ماه 
حبس و جزای نقدی محکوم کرده اســت.خردادماه بود که 
رنگ سفید لباس محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور اسبق 
کشــور، در مراســم افتتاحیه مجلس خبرگان که در روزهای 

اولیه شهادت ابراهیم رییسی بود بحث برانگیز شد. در این میان آمنه سادات ذبیح پور، خبرنگار 
صدا و سیما، با ادبیات تندی اعتراض خود به این حرکت احمدی نژاد را نشان داد. ذبیح پور 
با بازنشر عکسی از احمدی نژاد در حساب ایکس خود نوشت: به عنوان کسی که هشت سال 
خبرنگار برنامه هات بودم، ازت بیزارم! این توییت نیز واکنش های زیادی در پی داشــت و 

خبرنگار جنجالی صدا و سیما پس از مدتی آن را از صفحه خود حذف کرد.

فقط 4۶ دقیقه خواب بیشتر در شب، می تواند میزان 
تــاب آوری، قدردانــی و رضایــت از زندگی را در ما 
افزایــش دهــد و حتی به بهبود رفتارهای اجتماعی 

نیز کمک کند.
براســاس گزارش زومیت، همیشــه شنیده ایم که 
خواب بیشــتر از هر جنبــه ای که به آن نگاه کنیم، 

برای ما مفید اســت. اما دســتیابی به هشــت ســاعت خواب جادویی که همه 
درباره اش صحبت می کنند، همیشــه ســاده نیست. حال، اگر بگوییم فقط 4۶ 
دقیقه خواب اضافه می تواند حالتان را بهبود بخشد، چه؟ بر اساس یافته های 
مطالعه ی جدید، فقط کمی بیشتر خوابیدن در شب، نتایج مثبت چشمگیری 

را برای روان ما به دنبال دارد.
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روزنامه » نقش اقتصاد« با امتیاز ۶۱.۹ دارای رتبه ۲ کمیته ارزشیابی وزارت فرهنگ و  ارشاد اسلامی

سالن سرپوشیده هفت تیر خیرآباد به آدرس: خیرآباد – خیابان هفت تیر )بانک تجارت(۱

زمین چمن مصنوعی هفت تیر خیرآباد به آدرس : خیرآباد – خیابان هفت تیر )بانک تجارت (۲

زمین چمن مصنوعی الغدیر خیر آباد به آدرس : خیر آباد – خیابان بهرام مصیری – جنب پارک الغدیر۳

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین - شهرک مدرس - خیابان بوستان ۴۱۰

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – خیابان شهید باهنر – ابتدای دانشسرا۵

 زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – فلکه اول امر آباد – جنب مجتمع زیتون۶

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – پشت مسجد جامع – جنب سالن شهید گلعباسی ۷

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – بلوار امام رضا )ع( – جنب مجتمع شقایق۸

نوبت  اول

مومنی - شهردار ورامین

شــهرداری ورامین در نظر دارد به اســتناد مجوز شــماره ۸۲۴۶/۱۰۷۰ مورخه ۱۴۰۳/۰۸/۱۷ شورای اسلامی شهر ورامین زمین چمن های مصنوعی و سالن سرپوشیده به شرح 
جدول ذیل را به صورت اجاره از طریق برگزاری مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید .

آگهی مزایده عمومی

-زمان و محل دریافت اســناد مزایده : داوطلبان میتوانند از روز پنجشنبه مورخ 
۱۴۰۳/۰۹/۰۱ لغایت روز پنجشــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۰۸ به منظور دریافت اسناد به 

سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.
-مهلت و محل تسلیم اسناد مزایده : متقاضیان می بایست حداکثر تا ساعت ۱۴ روز 
یکشــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۸، ضمن بارگذاری تصاویر پیشــنهادات خود به همراه 
مستندات درخواست شده در سامانه ستاد، نسبت به ارسال پاکت الف )سپرده شرکت 
در مزایده( خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری ورامین 

اقدام نمایند. )تلفن تماس : ۷ - ۳۶۲۴۲۵۲۵ داخلی - ۳۶۶-۳۶۴(
-ملاک پذیرش ،پیشنهادات بارگذاری استاد در سامانه تدارکات دولت می باشد.

-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است .
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده یا برندگان مزایده خواهد بود . 

-سایر اطلاعات و جزئیات در فرم شرایط مزایده موجود میباشد.

تاریخ انتشار نوبت اول :  ۱۴۰۳/۰۸/۲۴  
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۰۱  

 خبر مهم وزیر نفت درباره قیمت بنزین سوپر وارداتی

»محسن پاک نژاد« دیروز در حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره واردات بنزین ســوپر افزود: این مطالبه اجتماعی بود و  کســانی که 
دارنده خودروهای لوکس خارجی وارداتی هستند، انتظار دارند از سوختی 
متناسب با شرایط موتور این خودروها استفاده کنند. وی تصریح کرد: این 
ظرفیتی است که ایجاد می شود و هزینه آن را می پردازند. این عضو کابینه 
دولت چهاردهم گفت: بخشی از این هزینه مربوط به خرید آن است و بخشی 
هم هزینه انتقال آن به جایگاه های توزیع خواهد بود. وزیر نفت، زمســتان 
امسال را زمستانی سخت ندانست و افزود: خدا کمک خواهد کرد و با کمترین 
چالش پشت سرخواهیم گذاشت. پاک نژاد درباره تامین سوخت در زمستان، 
خاطرنشــان کرد: مدیریت ســوخت زمســتانی برای منازل و مراکز صنعتی 
خواهیم داشــت. گاهی تا ۸۰ درصد ســوخت در بخش خانگی مصرف می 
شــود اما تلاش می کنیم تا حد ممکن بخش های دیگر دچار مشــکل نشوند 
و بخــش صنعــت با حداقل چالش روبه رو شــود. وی درباره احتمال اعمال 
فشارهای بیشتر بر خرید نفت ایران همزمان با تغییرات در سیاست خارجی 
ایالات متحده و بازگشت احتمالی فشارهای دوران ترامپ در صنعت صادرات 
نفت، گفت: به هر حال تدابیر لازم اتخاذ شــده اســت. وزیر نفت اضافه کرد: 
اجازه بفرمایید وارد جزئیات نشــوم، اما مطمئن باشــید که همکاران ما در 
صنعت نفت متناسب با شرایط و محدودیت هایی که ممکن است پیش آید، 
اقدام های لازم را پیش بینی کرده اند و مشکلی در این زمینه به وجود نخواهد 
آمد که مردم نگران شوند. پاک نژاد خاطرنشان کرد: برنامه ریزی های وزارت 
نفت در راســتای حفظ پایداری تولید و صادرات نفت کشــور انجام شــده و 
نگرانی خاصی در این زمینه وجود ندارد. وی درباره ســاخت پالایشــگاه های 
کوچک، افزود: ســاخت پالایشــگاه های کوچک از سیاست هایی است که ما 
آن را دنبال می کنیم، به ویژه آنکه با ســرمایه گذاری بخش خصوصی باشــد 

آن را دنبال خواهیم کرد.

صنعت خودرو گروگان 
رسانه های تخریب گر

این روزها در فضای مجازی و برخی رسانه های نوشتاری 
و ســایتهای داخلی و حتی رســانه های معاند خارجی 
شاهد هجوم گسترده ای به صنعت خودرو برای چندمین 
بــار بوده اما روش اســتفاده شــده در این مورد کاملًا 
نشــاندهنده عملیات روانی رســانه ای پشت پرده این 

جریان قراردارد.
پــس از مصاحبــه عباس پالیزدار با رســانه دیده بان و 
گســتره تخریب این مصاحبه که بیش از دو ســاعت به 
طول انجامید دستگاه رسانه ای تخریب شروع به فعالیت 
بــی حــد و حصری نمود که طــی آن خصوصاً صنعت 
خودرو بشــدت مورد هجمه قرارگرفت. بخشــی از این 
مصاحبــه به ادعا و اتهام این شــخص در مورد تخلفی 
بســیار گســترده و با مبلغ بالا در شرکت ایران خودرو 
دیــزل پرداخت کــه نگارنده در مــورد نحوه برخورد 
رســانه ای این ادعا و اتهــام جهت تنویر افکار عمومی 
توضیحاتی را لازم دانسته که در پی نویس ارائه خواهد 
شــد.فارغ از درســتی یا نادرستی ادعاهای مطرح شده 
برعلیه اشــخاص و افراد مذکــور در این مصاحبه )که 
صحت و سقم موارد ادعائی این فرد باید توسط نهادهای 
حفاظتی و اطلاعاتی و قوه محترم قضائیه مورد بررسی 
قرارگیرد( نکاتی در این مصاحبه وجود داشت که نشان 
از اتاق فکر پشــت این جریان ســازی برنامه ریزی شده 

بود که به نوعی نشان از عملیات روانی جهت شکل دهی 
به افکار عمومی برای اهداف و اغراض خاص پشت این 
تفکر را بروز می داد.به نظر نگارنده این مصاحبه با هدفی 
بسیار بزرگتر از ادعای تخلف برخی از افراد و مسئولین 
نظــام )در قیــد حیات یا متوفی( طراحی گردیده بود و 
استفاده از ریزه کاریهای خاص بر مبنای پرو پاگاندای 
رســانه ای بشــدت در این مصاحبه دیده می شد.بطور 
خلاصه جهت گیری این مصاحبه انهم در شرایط فعلی 
کشــور که به نوعی نیاز شــدید امروز ما به اتحاد و قوام 
آحاد مردم کشور از هر طبقه و طیف و جریان سیاسی 
و قومی را می طلبد تعجب همه اهالی رسانه را بر انگیخت 
موضــوع آنجــا ســخت تر و حادتر می شــود که اکثر 
شبکه های معاند فارسی زبان و حتی شبکه های خبری 
غیر فارسی نیز به این مصاحبه واکنش نشان داده و آن 
قدر برای این موارد اهمیت قائل بودند که بخشــهای 
مختلف خبری و تحلیلی خود را به این مصاحبه و موارد 
ادعائی این فرد تخصیص دادند. متاسفانه در رسانه های 
داخل کشور نیز به علت فضای باز بی حد و حصر ناشی 
از آزادی بیان و پس از بیان گســتره شــدید بازتاب این 
خبر در کمال تعجب در صدر پوشــش های خبری در 
اکثر خبرگزاریها و سایتهای اسم ورسم دار و روزنامه های 
کثیرالانتشــار قرار گرفت.به جهت تنویر افکار عمومی 
مــوارد زیر جهت اطــلاع خوانندگان محترم به اطلاع 
می رســد.اولاً این فرد پس از ســالها به ناگهان طی یک 
مصاحبه بقول خود جنجالی دوباره ادعاهائی را مطرح 
کــرد کــه اکثر افراد مورد ادعای این فرد در قید حیات 
نبوده پس مورد تعقیب از ســوی این افراد قرارنخواهد 
گرفــت. مواردی که بصــورت ادعا مطرح و تا نهادهای 
اطلاعاتی و قوه قضائیه انها را بررسی و تائید نکرده باشند 
صرفــاً در همان حالــت ادعا و اتهام قرار می گیرند و نه 

موارد اثبات شده و واقعی وثبوت جرم.
دوما اســتفاده از اســامی افراد پاک دســت با پیشینه 
مدیریت قوی و سالم که در بین اکثریت غریب به اتفاق 

مردم از کارکنان این صنعت گرفته تا مسئولین وزارت 
صمت و مسئولین کشور مورد وثوق قرار دارد همچون 
)در مورد تخلف ادعائی صورت گرفته در ایران خودرو 
دیزل( استفاده از نام دکتر محمد زاده که بطور خاص 
مقبولیــت گســترده ای در بیــن صنعــت خودروی 
کشورداشته و دارند فارغ از اینکه این مدیر سالم و پاک 
دســت و قوی به پشــتوانه ســالها حضور موفق در این 
صنعت ادعای مطرح شده توسط این فرد را قبول داشته 
یا نه صرفاً استفاده از نام و نشان این افراد جهت تائیدیه 

گرفتن از اذهان عمومی مورد استفاده قرار می گیرد.
سوما مطرح کردن وجود فساد با ادعای مبالغی بسیار 
بزرگ فارغ از اینکه چه مقدار این ادعا درست یا نا درست 
باشد تنها باعث این نکته خواهد شد که افکار عمومی 
نسبت به اکثر مسئولین گذشته و حال کشور بدبین و 
بد گمان گردند و البته از بازخورد رسانه های معاند دقیقاً 

همین موضوع برداشت شد.
در انتهــا بــه نظر نگارنده ادعای وقوع جرم یا تخلف چه 
مالی یا غیر آن که به تأیید مبادی قانونی همچون قوه 
محترم قضائیه نرسیده باشد خود می تواند بر طبق نص 
صریح قانون جرمی عیان باشد که بهر حال باید دلایل 

این ادعا و پشت پرده این مصاحبه روشن گردد.
بهر حال اینجانب و بقیه دلســوزان کشــور و نظام در 
شرایط فعلی البته که هیچ دفاعی از ادعای تخلف نداریم 
ولی کشور در حال حاضر نیاز مند اتحاد داخلی در مقابل 
دشــمنان قســم خورده خارجی همچون رژیم کودک 
کش و جعلی صهیونی می باشــد و هر گونه ادعای این 
چونینی می تواند باعث خشنودی دشمنان و دلسردی 
برخی حتی در تعداد کم از آحاد مردم دلسوز و پای کار 
کشــور و نظام گردد.بدینوسیله از مقامات اطلاعاتی و 
قوه محترم قضائی درخواست می داریم تا با هوشیاری 
همیشگی مبتنی برقدرت این نهادها این بار نیز نسبت 
به بررسی دلایل و ریشه های این اتفاق بررسی و عموم 

مردم را درجریان قراردهند.
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